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 عضو هيئت مديره جامعه اپتومترى ايران: 

گوش شنوايى در وزارت بهداشت 
نيست

نوجوانان قهرمان جهان شدند
نسل طلايى واليبال ايران
 از راه رسيد

معاونت امور زنان
 و دو پارادايم فكرى 

* سيد مصطفى حسينى راد
جايگزينى معصومــه ابتكار به جاى شــهيندخت 
مولاوردى در معاونت امور زنان و خانواده رياســت 
جمهورى شايد تحرك بيشتر و حركت منطقى ترى 
را به اين حــوزه بدهد. پس از گذرانــدن يك دوره 
چهارساله با مسئوليت مولاوردى در حوزه امور زنان 
و خانواده رياست جمهورى كه همراه با نگاه هاى تند 
و گاه روشن فمينيســتى به حوزه زنان بود، انتظار 
مى رود كه انتســاب ابتكار در اين حوزه، با تعادل و 

عملگرايى بيشترى همراه باشد.
شهيندخت مولاوردى در حوزه زنان هيچ دستاورد 
درخشان و قابل اشاره اى نداشت و شاهد اين امر نيز 
اولاً جابجايى او از اين حوزه بود و ثانياً اين كه در هيچ 
يك از گزارش كارهاى رئيس جمهور يا سخنرانى هاى 
وى، اشاره اى به فعاليت هاى ويژه در اين حوزه نشده 
است. مولاوردى بيش از اين كه در ميان جامعه زنان 
و با آن ها باشد و در جريان مشكلات آنان قرار گيرد 
و سعى در حل مشكلات و مسائل زنان داشته باشد، 
درگير همايش هاى رنگارنگ و نشست هاى داخلى 
و خارجى و البته  گرفتار فضاهــاى نظرى در حوزه 
مباحث مربوط به زنان بود. همين موضوع وى را از 
نگاه عملگرايانه در حوزه كارى خود دور كرد و نتيجه 
چنين نگاهى هم، تهى بودن كارنامه چهارساله اين 

بانوى معاون رئيس جمهور مى باشد.
ابتكار اما به دليل شخصيت اجرايى قوى تر نسبت به 
سَلفَ خود در معاونت امور زنان و خانواده و با توجه 
به اين كه در مسئوليت ســازمان محيط زيست نيز 
بيشتر با مسائل عملى و اجرايى درگير بود تا فضاهاى 
تخيلى و نظرى فمينيستى، شايد قدرى بهتر بتواند 

در اين معاونت، اثرگذار باشد.
امــا نكته اى كــه در ايــن ميــان مهم بــه نظر 
مى رســد اين اســت كه اگر معصومه ابتــكار نيز 
تحت الشــعاع فضاى فمينيستى حاكم بر معاونت 
امور زنــان و خانواده رياســت جمهــورى قرار 
گيرد و در ايــن فضا هضم شــود و نتواند تغييرى 
عملگرايانه در آن به وجــود آورد، او نيز از حضور 
در ايــن مســئوليت طرفى بــر نخواهد بســت.
خانم ابتكار بايد توجه كند كه نگاه نظام جمهورى 
اسلامى و اساســاً نگاه دين مبين اسلام به «زن» 
به عنوان نيمى از ســاختار سازنده جامعه، نگاهى 
ارزشمدار و داراى چارچوب و با هويت ويژه است. 
در يك چنين پارادايم فكــرى جايى براى التقاط 
فكرى و درهم آميزى ديدگاه هاى اسلامى يا شبه 
اسلامى با نظريات غربى و شبه روشنفكرانه وجود 
ندارد. اگر معاون رياســت جمهورى در اين حوزه 
بخواهد پارادايم فكرى حاكم بر نظام ليبراليستى 
غرب را ترجيح دهد و زياده از حد درگير مباحث 
و دام هاى فمينيســت ها و نوفمينيســت ها شود، 
به طور قطــع از  وظايــف ذاتى و تعريف شــده 
خود بازخواهد ماند و نخواهد توانســت گرهى از 

گره هاى بانوان در جامعه ايرانى اسلامى باز كند.

چه گوشى هايى اندرويد 8 را دريافت مى كنند؟
ايســنا: گوگل هفته پيش، از جديدترين نســخه سيســتم عامل 
گوشى هاى هوشمند، اندرويد 8 موســوم به اندرويد اوريو، رونمايى 
كرد. به گــزارش زى نيوز، يكى از هيجان انگيز تريــن اتفاقاتى كه در 
عرصه فناورى روى مى دهد، معرفى و رونمايى از نســخه هاى جديد 

سيستم هاى عامل براى گوشى هاى هوشمند است. 
مردم بسيارى در سراسر جهان از همان لحظه رونمايى اندرويد اوريو 
به دنبال آپديت گوشى هاى هوشمند اندرويدى خود بودند تا بتوانند از 
ويژگى ها و قابليت هاى جديد و منحصر به فرد جديدترين نسخه اين 

سيستم عامل، بهره مند شوند.
در اندرويد اوريو قابليت هاى جديدى هم اضافه شده كه از آن جمله 
مى توان به آيكون هــاى تطابق پذير، منوى تنظيمات به روز شــده، 
نوتيفيكيشن هاى بهبود يافته و نوار ناوبرى با قابليت شخصى سازى 
اشاره كرد. دارندگان گوشى هايى كه در ادامه نامشان مى آيد، مى توانند 
گوشى هاى خود را به آخرين نســخه اندرويد 8 (اوريو) به روز رسانى 

كرده  و از قابليت هاى شگفت انگيز اين نسخه جديد لذت ببرند.
فهرست گوشى هايى كه نسخه جديد اندرويد اوريو را دريافت مى كنند 

شامل موارد زير است:
 Nexus گوگل ،C پيكسل 2، پيكسل ،XL گوگل؛ گوگل پيكسل، پيكسل *

Player
* سامسونگ؛ گلكسى اس 8، گلكسى اس 8 پلاس، گلكسى اس 7 ادج، گلكسى 
 ،2017 .A۷ گلكسى ،A۵,2017 2017، گلكســى .A۳ اس 7، گلكســى
گلكسى A۸,2017، گلكسى A۵. 2016، گلكســى A۷,2016، گلكسى 

Prime Pro، J۷ C۹ ،A۹,2016
* ال جى؛ ال جى G۶، ال جى G۵، ال جــى V۲۰، ال جى V۱۰، ال جى 

۵X Nexus
 Prime، Y۷ ،۹ Lite، Honor P۱۰ ،۶P، P۱۰ Nexus هــواوى؛ *
 ۹ Plus، Mate Pro، P۱۰ ۸ Plus، Honor ۲ Nova ،۲ Nova

Pro Mate۹ ،۹ Porsche Design، Mate
* سونى؛ اكسپريا XZ Premium، اکسپريا XZ، اكسپريا XA، اكسپريا 
 ،L۱ اكسپريا ،X Performance اكسپريا ،XZS اكسپريا ،XA Ultra

X Compact اكسپريا
 ۱۰ Pro، Desire ۱۰ U Ultra، U Play، Desire ،U۱۱ اچ تى سى؛ *

۱۰ Evo، HTC ۱۰ ،Lifestyle
 Play، Moto Z Play، Moto Z۲ ،(۲۰۱۷) Moto Z۲ موتورولا؛ *

Plus، Moto G۵ Moto Z Force، Moto Z، Moto G۵
* شيائومى؛ ۵C Mi ،۶ ۵X، Mi Mi Max، Mi ،۲ Mi Max، ردمى نوت 5

يادداشت

بازار همراه

ارتباطات و اطلاعاتسلامت

فارس: وزير ارتباطات با بيان اينكه اصلاح تعرفه ها را در دستور كار داريم، گفت: 
كميته اى تشكيل شــده كه ظرف يك ماه آينده به نتيجه مى رسد و وعده اصلاح 
تعرفه ها به عنوان يكى از وعده هاى 100 روزه دولت اعلام مى شود. آذرى جهرمى 
افزود: در شاخص نسبت هزينه به درآمد (ارزيدن)، ايران در 10 كشور اول دنيا در 
اينترنت موبايل قرار دارد اما در اينترنت ثابت شاخص بهتر از 90 نداريم كه نشان 

از غيرطبيعى بودن قيمت اينترنت ثابت در كشور دارد.
وى در حاشيه مراســم معارفه به عنوان وزير ارتباطات و فناورى اطلاعات دولت 
دوازدهم درباره برنامه ايجاد پنج شــركت بين المللى در حوزه ICT توضيح داد: 

هر وزيرى در هر دوره يادگارى داشته است و اميدواريم بتوانيم در دولت دوازدهم بين سه تا پنج شركت بزرگ بين المللى در حوزه 
ICT ايجاد كنيم. وى ادامه داد: در اين باره چهار تا پنج حــوزه داراى ظرفيت از جمله تجارت الكترونيك، خريد و فروش آنلاين و 

سرويس هاى خدماتى شمارش شده است.

اعتراف وزير به گرانى اينترنت در ايران
 

مهر: متخصص اورولوژى و مجارى ادرارى گفت: آب با املاح زياد براى سنگ كليه 
مضر نيست و رسوباتى كه زمان جوشيدن آب رسوب مى كند، مشكل ساز نخواهد 
بود. دكتر فرزاد علامه افزود: آب بهترين نوشيدنى است. مصرف چاى كمرنگ و 
نوشابه هاى گازدار در صورتى كه مشكل انرژى و يا قند نداشته باشيد، بلامانع است. 
علامه افزود: مصرف آب مركبات به عنوان آب ميوه براى مبتلايان به سنگ كليه 
مفيد است.وى با اشاره به اينكه نمك و سديم منجر به تشكيل سنگ كليه مى شود، 
افزود: در صورت رسوب ســديم يا اسيد اوريك، ســنگ كليه تشكيل مى شود. 
بنابراين، افرادى كه از اين مشكل رنج مى برند بايد مصرف نمك را كاهش دهند. 

وى در پاسخ به پرسشى مبنى بر اينكه آيا مصرف گوشت قرمز هم موجب تشكيل سنگ كليه مى شود، خاطرنشان كرد: بر اساس 
مطالعات انجام شده، مصرف اين ماده غذايى مى تواند ايجاد مشكل كند. مبتلايان به نقرس و افرادى كه مستعد سنگ هاى اوريك 

هستند، حتماً تحت نظر پزشك باشند تا ادرار از حالت اسيدى خارج شده و ريسك اين مشكل براى آن ها كاهش يابد.

آب با املاح زياد براى سنگ كليه مضر نيست

يونسى        زندگى/ عباســعلى ســپاهى 
آمده ايم به خانه پيرزنى، جايى در حاشيه شهر. 
پيــرزن با دختر و نوه اش زندگى مى كند و چند 
ماه به علت ناتوانى در پرداخت قبض گاز، گاز نداشــته اند و با 
پيك نيك غذا درست كرده اند. همسايه پيرزن از ما مى خواهد 

كه به خانواده اى سر بزنيم كه شديداً نيازمند است.
 با اينكه زمان نداريم، اما به علت اصرار زن، با او همراه مى شويم و 
دقايقى بعد خودمان را در خانه اى مى بينيم كه ساكنانش زندگى 

غم انگيزى دارند.

* بچه هايى كه در تابستان ژاكت پوشيده اند
پدر خانواده به علت تصادف از كار افتاده است. مادر خانواده 
هم به علت مريضــى از كار افتاده اســت. مى ماند پنج فرزند 
خانواده كه ســه نفر آن ها در خانه حاضرنــد. يكى از بچه ها 
نوجوان اســت و كر و لال. بــا كنجكاوى نگاهمــان مى كند. 
تو گويى دارد جســت وجو مى كند ما كه هســتيم و براى چه 
آمده ايم و من بر آنم تا با نگاهم به او بفهمانم كه ما آمده ايم تا 

به سهم خودمان براى آن ها كارى بكنيم.
دو بچــه كوچك تر هم از حيــاط مى آيند و به جمــع ما اضافه 
مى شوند و روبه روى ما مى نشــينند. تعجب مى كنم كه هر دو 
ژاكت پوشيده اند. هوا گرم است و ديدن بچه ها در لباس زمستانى 
و گرم، آزار دهنده است. وقتى از زن علت را مى پرسم، مى گويد 

لباس مناسب ندارند مجبورند همين لباس ها را بپوشند.
* يخچالى كه خالى است

نگاهى به دور و بر خانه مى اندازم چيز دندان گيرى پيدا نمى شود. 
ديوارهاى رنگ و رو رفته خانه اجاره اى، تلويزيونى قديمى، كمى 
ظرف توى جا ظرفى و اتاقى كه با روفرشى به جاى قالى يا موكت، 

فرش شده است.
از زن اجازه مى خواهم تا يخچالشان را ببينم. با روى باز مى پذيرد. 
اميدوارم با يخچالى خالى مواجه نشــوم اما اشتباه فكر كرده ام! 
يخچال خالى است. مقدارى گوجه ديده مى شود و يك دو ظرف 

كوچك كه نمى دانم داخل آن ها چيست.
 نه از ميوه اى خبرى است و نه از ظرف ماست و پنيرى و نه از چيز 

ديگرى. درِ بالايى را باز مى كنم. آن جا دو سه نايلون ديده مى شود. 
زن جلو مى آيد و مى گويد:« اين ها گوشت نيست، سر زمين كار 
مى كردم مقدارى گوجه به من دادند. من هم اين گوجه ها را ريز 
ريز كردم و گذاشتم يخ بزند تا براى بچه ها چيزى داشته باشيم.» 
انگار زبانم قفل مى شود. مى خواهم چيزى بگويم اما كو كلمه يا 
كدام كلمه را استفاده كنم. همه كلمه ها ناگهان گم شده اند و من 
مانده ام با نگاهى كه رد صحبت زن را مى گيرد در ســكوتى آزار 

دهنده. سرى تكان مى دهم و درِ يخچال را مى بندم.
* مسيرهاى پر از محروميت

بقيه دقايق را مرد و زنش از زندگى خودشان براى ما مى گويند و 
ما فقط مى توانيم بگوييم «ان شاءاالله درست مى شود». 

بعد از ســاعتى از خانه مرد بيرون مى آييم. كوچه هاى حاشيه 
شهر كوچه كه نيست، مسيرهايى است پر از محروميت. تا دلتان 
هم بخواهد اينجا بچه هاى قد و نيم قد ديده مى شــوند كه براى 

خودشــان دارند روزگار مى گذرانند و آدم ناخودآگاه به اين فكر 
مى كند كه فرداى اين همه بچه، چه مى خواهد بشود؟

با خودم فكر مى كنم در ايجاد اين وضعيت چه كسى مقصر است؟ 
خانواده ها، دولت هاى مختلف، ما مردمى كه دستمان به دهانمان 

مى رسد و يا...
* اگر مى توانيد براى بچه هايم كارى بكنيد

از خانه مرد دور مى شــوم و همچنان تصوير دو فرزند آن ها جلو 
چشمانم است و صداى مادرشان در گوشم كه مى گويد: «لباس 

مناسب ندارند، اگر مى توانيد براى بچه هايم كارى بكنيد...»
بر مى گردم از كوچه هاى پر از محروميت و به مردى فكر مى كنم 
كه به علت خشكسالى و بيكارى از روستايشان راهى شهرى بزرگ 
شده است به اميد اينكه نانى به دست بياورد، اما حالا از بد روزگار 

شرمنده زن و بچه هايش شده است. 
برمى گردم و...

گزارشى كوتاه از يك رنج طولانى

اندوه  سرد  يخچال هاى  خالى

باديگارد  مى گيرند  چون تشنه  توجهند
درباره دلايل رواج يك پديده جديد در ميان هنرمندان
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فرهنگ

کوتاه و خواندنی

تســنیم: رئیس ســازمان اســناد و کتابخانه ملی از برنامه این کتابخانه برای 
فهرست نویسی نسخ خطی فارسی در کشورهای همسایه خبر داد. اشرف بروجردی 
در پاسخ به پرسشــی درباره برنامه این سازمان برای فهرست نویسی نسخ خطی 
مربوط به حوزه ایران در کشورهای همسایه، گفت: برنامه ای برای فهرست نویسی 
نسخ خطی مربوط به ایران در کشورهای همسایه داریم ولو اینکه بخواهیم در این 
باره هزینه بپردازیم. غلامرضا امیرخانی، معاون کتابخانه ملی، نیز در این باره توضیح 

داد و گفت: در صدد راه اندازی بانک نسخ خطی بویژه به زبان فارسی هستیم. 

راه اندازی بانک نسخ خطی فارسی در کتابخانه ملی 

پایگاه خبری حوزه هنری: سودابه امینی، شاعر، با بیان اینکه وظیفه ما تولید 
شــعر متعهد نیست بلکه تربیت انسان متعهد است، در پاسخ به این سؤال که آیا 
می توان شعر سفارشی را نوعی آسیب دانست، تصریح کرد: نمی دانم شعر سفارشی 
چیســت اما می دانم هرچه هست، شعر نیست. حتی خود شاعر هم نمی تواند به 
خودش ســفارش شعر بدهد. تمرین و سیاه مشق را شاید بتوان به سفارش از آب 
درآورد اما تاکنون هیچ شــعر ناب سفارشی را نه خوانده ام و نه دیده ام. وی افزود: 

اگر شاعری شعر متعهد سروده، به خاطر این بوده که رنج خود را سروده است.

شعر سفارشی اصلًا شعر نیست 

مهر: مدیر پژوهش های بنیاد ملی بازی های رایانــه ای، هویت بازی های امروز را 
فراتر از سرگرمی محض دانست. سید محمدعلی سیدحسینی تأکید کرد: این گونه 
نیســت که فضای مجازی منفک از فضای اجتماعی ما شکل گرفته باشد. بر این 
اساس، امروز بازی های رایانه ای هویتی فراتر از سرگرمی محض پیدا کرده اند. آنچه 
امروز در حوزه فضای مجازی در ایران مغفول مانده، فلسفه رسانه های نوین است. 
اگر بتوانیم تمرکز اصلی را روی این حوزه بگذاریم، می تواند تأثیر مثبتی بر شناخت 

فضای رسانه ای جدید داشته باشد. 

فلسفه رسانه های نوین را دریابیم 

درباره آخرین اثر یک مجری و روزنامه نگار  

منصورضابطیان با »چای نعناع« از مراکش می آید  

 فرهنگ: نویســنده کتاب ســفرنامه »مارک و پلو« از انتشار سفرنامه  جدیدش درباره کشور مراکش با نام 
»چای نعناع« خبر داد.  به گزارش خبرنگار ما، منصور ضابطیان که در جمع علاقه مندان به کتاب در پردیس 
کتاب مشهد سخن می گفت، افزود: شاید روزی سوژه هایی که در سفرهایم دیدم را تبدیل به داستان کوتاه 
کنم ولی در حال حاضر سفرنامه می نویسم.  او خاطرنشان کرد: ترس مانع هر چیزی هست. باید بروی و بتوانی با شرایط 
مواجه شوی. باید در سفر گم شوی. سفر مثل مهارت است و هرچه بیشتر سفر بروی، مهارتت بیشتر می شود. زبانی به اسم 

زبان سفر وجود دارد و آدم هایی که زیاد سفر می روند، این زبان را پیدا می کنند. 
او افزود: زمانی که سفر را شروع می کنید، ممکن است کشورهای اروپایی برایتان بسیار هیجان انگیز باشد ولی الان برایم 
جذابیتی ندارند. در کشورهایی همچون کوبا یا مراکش با دنیای دیگری مواجه شدم که متفاوت از جهان خودم بود. الگوی 
خاصی برای تعیین مقصد سفرهایم وجود ندارد. گاهی یک عکس یا یک قطعه موسیقی می تواند بهانه سفرم را جور کند. 
او با بیان اینکه یکی از آرزوهایش ســاخت برنامه ای تلویزیونی در ارتباط با ســفر است، گفت: هر بار خواستم در این باره 
تلاشی بکنم، به بن بست خوردم چون در صدا و سیما با تبلیغ سفر به خارج از ایران مخالف هستند.  ضابطیان ادامه داد: 
بزرگ ترین چیزی که ســفر به فرد می آموزد، این اســت که دنیایتان را بزرگ می کند و می فهمید آدم های متفاوت از تو 
وجود دارند.  وی با بیان اینکه فضای موسیقی و هنری کشور به سمت ابتذال می رود، افزود: حتی در تلویزیون دلقک بازی 
و مســخره بازی می بینید ولی من به اندازه خودم سعی کردم کار مبتذل انجام ندهم.  او درباره دلایل ادامه نیافتن برنامه 
»رادیو هفت« یادآور شد: من از خدا می خواستم که»رادیو هفت« ادامه یابد ولی اجازه ندادند. وقتی آن ها نمی خواهند و ما 

می خواهیم، فقط ۵۰ درصد ماجرا حل است. 

نویسنده می گوید

بررسی قانون ورود بدون آزمون به دانشگاه ها

کاسبان کنکور نمی گذارند کنکور حذف شود
 فرهنگ/ زهره کهندل   شکستن شاخ غول 
کنکور، اگرچه همچون دهه هفتاد و هشتاد، دیگر 
نیــاز به کفش های آهنین نــدارد اما بازهم برای 
بســیاری از داوطلبان، کابوس ســال های پایان 

تحصیل در دبیرستان است. 
بیش از یک دهه از طــرح قانون حذف کنکور و 
تغییر در رویه پذیرش دانشجو می گذرد اما هنوز 
این آزمون بزرگ با شرکت سالانه چند صد هزار 
داوطلــب، یکی از بزرگتریــن ماراتن های رقابتی 
در کشورمان اســت این در حالی  است که تعداد 
صندلی های خالی در دانشــگاه ها بیشتر از تعداد 
داوطلبان کنکور اســت، یعنی همه متقاضیان در 
دانشــگاه پذیرش می شوند اما چرا هنوز کنکور با 
همه هزینه های اجتماعی، روانــی و مالی که به 

خانواده ها تحمیل می کند، برگزار می شود؟ 
براساس ماده ۵ قانون سنجش و پذیرش دانشجو 
در دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی کشور مصوبه 
سال 92 »در پذیرش دانشجو تأثیر سابقه تحصیلی 
سالانه به صورت تدریجی و صعودی است و پس 
از پنج سال حداقل هشتاد و پنج درصد  ظرفیت 
پذیرش دانشــجو در کل کشــور برمبنای سابقه 
تحصیلی خواهد بود.« قرار بود که در ســال اول 
اجرای این قانون تأثیر سابقه تحصیلی در پذیرش 
داوطلبانی که دارای ســابقه تحصیلی هســتند، 
حداقل بیســت و پنج درصد باشد و به تدریج به 

میزان این تأثیر اضافه شود اما نشد. 
براســاس این قانون، کنکور تا ســال آینده باید 
برداشــته شــود یا به صورت آزمونی محدود در 
رشــته ها و دانشگاه های پرمتقاضی برگزار شود و 
بقیه دانشگاه ها براساس سوابق تحصیلی، پذیرش  

دانشجو داشته باشند.

 با کنکور تا 1401!
سال گذشــته رئیس سازمان سنجش که دبیري 
شوراي سنجش و پذیرش دانشجو را نیز برعهده 
دارد، آب پاکي را روي دست آن هایي که در انتظار 
حذف کنکور هســتند، ریخت و گفت: با توجه به 
این مسئله که هنوز درصد پوشش سوابق تحصیلي 
آغاز نشــده، بــراي حذف کنکور در رشــته هاي 

پرطرفدار ۵ تا ۶ ســال آینده چشم اندازي وجود 
ندارد. سیدحمایت میرزاده، سخنگوی کمیسیون 
آموزش و تحقیقات مجلس به خبرنگار ما می گوید: 
اکثریت اعضای کمیســیون آموزش، نگران این 
موضوعند، چون شــرایط کنکور طوری شده که 
اســترس زیادی به داوطلبــان و خانواده ها وارد 

می کند؛ این شرایط قابل قبول و منطقی نیست.
او ادامــه می دهد: مؤسســات آمادگــی کنکور، 
هزینه های مالی زیــادی را به خانواده ها تحمیل 
می کنند و اصلاً مسیر تعلیم و تربیت را منحرف 
می کنند. دروســی که در مــدارس برای تقویت 
باورهای مکتبی و ملی ما، ایجاد روحیه کارآفرینی، 
مهارت  پروری و اشتغالزایی طراحی شده، مورد بی 
توجهی قرار گرفته اند و هیبت شوم کنکور بر آن ها 

سایه انداخته است.
او بــر اهتمــام وزارت علــوم و وزارت آموزش و 
پرورش بر اجرای قانون سنجش و پذیرش تأکید 
کرده، می گوید: بخش دیگر تقصیر هم از ســوی 
رسانه هاست که آتش بیار معرکه شده اند از صدا و 
سیما گرفته تا مطبوعات که آگهی این مؤسسات را 

تبلیغ می کنند، طوری که خوشبختی همه آدم ها 
در قبولی کنکور و رفتن به دانشگاه است. تا زمانیکه 
این فضا وجود دارد، حذف کنکور ســخت است. 
میرزاده اضافه می کند: بخش دیگر مقاومت ها هم 
به خاطر منافع مالی افراد  و سازمان هاست، منافع 
کسانی که به طورمستقیم با غیرمستقیم، وجود 
کنکور برایشان منفعت مالی دارد. همه این عوامل 
باعث شــده که قانون سنجش و پذیرش به  طور 

کامل اجرا نشود.

 سه وزیر قانون را اجرا کنند
این عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس 
می گوید: نســل فعلی، همه زندگی اش، کنکور و 
تســت زنی و هدفش رفتن به دانشگاه شده است 
و خوشبختی و بدبختی اش در رتبه کنکور خلاصه 

می شود این فضای مناسبی نیست. 
میرزاده تأکید می کند: اگــر دولت به موقع، این 
قانــون را اجرا نکند، جمعــی از نمایندگان نقش 
قانونگــذاری و نظارتــی خود را ایفــا می کنند. 
امیدواریم در دولت جدید، وزیر آموزش و پرورش، 
وزیر علوم و وزیر بهداشــت دســت به دست هم 
بدهند تا قانون ســنجش و پذیرش اجرایی شود؛ 
مثل بسیاری از کشورهای پیشرفته که در شرایط 
عادی و آرام، اگر افراد از دانشگاهی پذیرش بگیرند 
یا نگیرنــد یعنی همه زندگی شــان در کنکور و 

دانشگاه خلاصه نمی شود.
او به دولت هشــدار می دهد که اگر چنین نشود 
نمایندگان باید به فکر طرح یا اقدامی  باشــند که 
این قانون اجرا شــود تا هم جلوی مردم شرمنده 
نشــوند و هم اینکه نقش قانونگذاری خود را ایفا 

کنند. به گفته او، وقتی دانشگاه هایی هستند که 
بدون کنکور دانشجو می پذیرند، یعنی این قانون 
شــروع شده و دیگر شرایط کنکور مثل سال های 
پیش نیســت. در حــال حاضر همــه داوطلبان 
می توانند به دانشــگاه بروند اما ممکن است که 
در رشــته یا دانشگاه مورد نظرشــان نباشد. اگر 
همه داوطلبان کنکور با توجه به سابقه تحصیلی 
و کارنامه آموزشــی خود بــه وزارت علوم اجازه 
بدهند که برایشان انتخاب رشته و دانشگاه کند، 
کنکور خود به خود حذف می شــود اما اینکه چرا 
با صراحت حذف نمی شود، میرزاده معتقد است 
که پای منافع مالی در میان است چه در سازمان 
ســنجش به عنوان بخش دولتی و چه در بخش 
خصوصی که به نام آموزشگاه و مؤسسات آمادگی 
کنکور فعالیت می کنند، حتی  رســانه هایی که 

تبلیغاتشان را از دست می دهند.

 هنوز در مجلس بحث جدی نشده
میرزاده تأکید می کند: شــرایط فعلی قابل قبول 
نیســت و باید برای آن فکری شــود، قانون باید 
اجرا شود. در این باره هم همه ما متهم هستیم از 
دولت گرفته تا بخش خصوصی و رسانه ها و پدرو 
مادرهایی که به اجبار فرزندشــان را به کلاسهای 
کنکور می فرستند. محمد قمی، عضو کمیسیون 
آمــوزش و تحقیقات مجلس نیــز به خبرنگار ما 
می گوید: کمیسیون هنوز روی این موضوع بحث 
جدی نداشته اســت. او با انتقاد از اجرایی نشدن 
قانون ســنجش و پذیرش دانشــجو، خاطرنشان 
می کند: حذف کنکور، منطقی هست چون عرضه 
بیش از تقاضاست و با حذف کنکور ممکن است 
مشــکل صندلی های خالی دانشگاه ها حل شود. 
به باور وی، کنکور در بســیاری از رشته ها حالت 

بازدارندگی دارد و بایستی حذف شود. 
قمی، دلیل مقاومت در اجرای این قانون را اینطور 
توضیح می دهد: بالاخره مؤسســات آموزشــی و 
صنعت وابســته به کنکور نمی خواهند که حذف 
شــود چون اگر کنکور حذف شود جلوی کاسبی 
آنها گرفته می شود بنابراین آنها مقاومت می کنند و 

حتی به دولت هم فشار می آورند.

کــافه کتاب

عشق بازیچه شهر است 
نگاهی به » در ســکوت سردم می شود« ســروده سیدعباس 

سجادی
کردبچه   لیلا  فرهنگ/   
»در سکوت سردم می شود« 
اولیــن مجموعه مســتقل 
چاپ شــده از ســیدعباس 
سجادی است که توسط نشر 
نیماژ منتشر شده است. این 
مجموعه، دربرگیرنده بیست 
غزل  سالم و ساده و صمیمی 
است، به همراه دو مثنوی و 
چند قطعه نیمایی و سپید. 

سنتی  اشــعار  در  سجادی 
»در سکوت سردم می شود«، 
اساساً در پی هنرنمایی های 

خاص زبانی و فرمی و موسیقایی و... نبوده، بلکه در پی رسیدن به شعری 
سالم است، تا شعری خودنما. به همین جهت است که اغلب ابیات این 
مجموعه، ابیاتی کاملًا ساده و البته بسیار صمیمی اند؛ یعنی شاعر حرفی 
ساده را در لفافی از صمیمیت و عاطفه و در پوشش وزن عروضی عرضه 
می کند و چنان صمیمی و ساده، که به نظر می رسد این حرف، در ذات 
خود و در ماهیت خود با نوعی ترنم آوایی همراه بوده و شاعر کوششی در 

موزون  کردن آن نداشته است.
رسم این شهر عجیب است، بیا برگردیم

قصد این قوم فریب است، بیا برگردیم
آن که یک روز همه دل به نگاهش دادیم
خنده اش سرد و غریب است بیا برگردیم

عشق بازیچه شهر است، ولی در دِه ما
دختر عشق نجیب است، بیا برگردیم... 

گذشته از بخش عمده ابیات این مجموعه که حرفی و ساده، اما عاطفی 
و صمیمی و اثرگذارند، با ابیاتی نیز مواجهیم که از صورت های خیال انگیز 
بهره بیشتری برده اند و هریک از طرفین بیت، یعنی هریک از مصراع ها، 
مانند کفه یک ترازو، نیمی از بار حسّــی، مضمونی و عاطفی بیت را بر 
دوش می کشــد و نیم دیگر با تعادلی کم نظیــر در مصراع بعد حمایت 

می شود.
 در اشــعار سنتی مجموعه »در سکوت سردم می شود« حشو و زوائدی 
نمی بینم و وزن عروضی هم بدون این که کوچک  ترین دســت اندازی در 
نحوه چیدمان واژه ها ایجاد کرده باشد، دارد در این مجموعه خیلی آرام 
و مترنم، کار خودش را می کنــد، به گونه ای  که به عنوان یک نظر کلی، 
می توان »در ســکوت سردم می شود« را مجموعه ای حاوی اشعار زیبا و 

خوش ساخت دانست.

 سپیدسرایی موفق
امّا بخش دوم این مجموعه، نیمایی ها و ســپیدهای شاعر را دربر گرفته 
است؛ یعنی اشعاری که در تداوم منطقی ذهنیّت اشعار سنتی سجادی 
نیســت، بلکه از دنیایی تازه و کاملًا متفاوت خبر می دهد. سجادی در 
این ســروده های اغلب کوتاه، در به عینیت  درآوردن انتزاعیات و ترجیح 
توصیف بر تشبیه و استفاده هنرمندانه از ساختار سیال ذهن، قدم های 
بلند و محکمی برداشته و تصاویری خلق کرده که می توان آن ها را جزو 

نمونه های بسیار خوب شعر سپید کوتاه در سال های اخیر دانست.
فردا

حقوقم را که بگیرم
عروسک خواهرم متولد خواهد شد

اســتفاده هوشمندانه و البته بسیار هنرمندانه از عنصر خیال، مهم ترین 
ویژگی اشعار سپید مجموعه »در سکوت سردم می شود«، و به بیانی دیگر 
مهم ترین ویژگی اشعار سیدعباس سجادی است که البته در ساده ترین 

شکل ممکن در قالب کلمات ریخته می شود. 
سجادی حتی آنجاکه توجهاتی به ظرایف زبانی دارد و دخل و تصرفاتی 
در عرصــه زبان بــه نمایش می گــذارد، همچنان در تلاش اســت تا 
سطرهایش ظاهری آرام و بی تشویش داشته، و از کمترین فاصله با زبان 

مألوف و متعارف و مورد استفاده مخاطب برخوردار باشند. 
همین مسئله است که اجازه می دهد مخاطب، شانه به شانه شاعر بنشیند 
و بپذیرد شاعر با زبانی با او حرف بزند که کمترین تصور غریبگی را برای 

او ایجاد نکند.
به سایه مان

نخواهیم رسید، حتی
مادام که

پشت به خورشید حرکت می کنیم.

آنچه می خوانید

مؤسســات آموزشــی و صنعــت 
وابسته به کنکور نمی خواهند که 
حذف شود چون اگر کنکور حذف 
شــود جلوی کاســبی آنها گرفته 
می شــود بنابراین آنهــا مقاومت 
می کنند و حتی به دولت هم فشار 

می آورند

یم
سن

ی ت
زار

رگ
خب

س: 
عک
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هــنر

قاب عکس

مراسم پایانی دومین جشنواره فیلم سلامت
عکس: علیرضا فراهانی

نمایشگاه »خط بافته هایی از جنس خیال« در گالری مژده برپاست 

زنان عشایر از هنرمندان آکادمیک جسورترند  

 هنــر/ آرزو جعفریان  نمایشــگاه »خط بافته هایی از جنس خیال« با نمایش آثار نقاشــی خط زهرا 
بهرامی در گالری مژده برپا شــده اســت. فرم متفاوت این نقاشــی خط ها اولین نکته ای اســت که توجه 
مخاطبــان را بــه خود جلب می کند. طــرح و نقش این آثار بــا الهام از نقوش ســنتی در هنر گلیم بافی 
بــر روی بوم شــکل گرفته اند. زهرا بهرامی  در این نمایشــگاه 18 اثر ارائه کرده که همــه با تکنیک مرکب، اکریلیک و 
 ترکیب مواد روی بوم پدید آمده و نقوش و فرم های زیبا و فراموش شــده گلیم بافی کهن در آن ها بازآفرینی شــده است.

بهرامــی  دربــاره علت انتخــاب نقش گلیم در آثــارش می گوید: تفاوت هایی میــان نقوش قالی و گلیم وجــود دارد و 
مــن گلیم را به این دلیل به عنوان بســتر نقوش آثــارم انتخاب کردم که قدیمی تر از قالی اســت و در واقع جزو اولین 
صنایع دســتی ایرانیان است که متأســفانه هیچ گاه به عنوان یک هنر به آن پرداخته نشده است. از سویی دیگر، گلیم 
همواره به دســت زنان بافته می شــود و یکی از هنرهای متداول در میان عشــایر اســت که بــا حداقل امکانات خلق 
می شــود. این افراد اگرچه زمینه تحصیلات آکادمیک ندارند اما از یک هنرمند شــهری که شــاید با همه تحصیلات 
آکادمیکش کار می کند، بســیار جلوتر هســتند و جســارت خلق چنین آثاری را دارند. این هنرمند با گلایه از اینکه 
این روزها  نقوش شــهری کم کم جایگزین طرح های قدیمی گلیم بافی شــده اســت، افزود: متأســفانه رسومی  که در 
حاشــیه گلیم بافی وجود داشــته، دارد کم کم به فراموشی سپرده می شــود. الان به دلیل استقبال کمی  که از این هنر 
 می شــود، سفارش ها عموماً سفارش هایی با نقوش شهری اســت و کمتر آن تصویرهای بکر در گلیم ها عرضه می شود.

نمایشگاه آثار زهرا بهرامی تا 10 شهریور همه روزه از ساعت 12 تا 20 در گالری مژده واقع در سعادت آباد، خیابان علامه 
شمالی، کوچه هجدهم شرقی، پلاک 27 میزبان علاقه مندان به هنرهای تجسمی  است. 

روی دیوار چهره - خبر

میزان: پســر احمد پورمخبر گفت: سینمای امروز فقط امثال محمدرضا گلزار را 
می خواهد که به همه تهیه کنندگان می گوید اول پول را به حســابم واریز کنید 
و بعد سر صحنه حاضر می شود. وی افزود: پیشنهاد به پدرم زیاد می شود اما وی 
دیگر دوست ندارد در عرصه بازیگری ظاهر شود و متأسفانه باید بگویم که احمد 
پورمخبر برای همیشه از عرصه بازیگری خداحافظی کرد. پورمخبر خاطرنشان کرد: 
تمام حاشیه ها و فیلمی که از پدرم در یکی از بیمارستان ها منتشر شد، دروغ محض 

بود زیرا من همیشه پشت پدرم هستم. 

احمد پورمخبر از بازیگری خداحافظی کرد 

فارس: حبیب دهقان نســب، بازیگر، با بیان اینکه در حال حاضر آن قدر رقم های 
پیشنهادی برای حضور یک بازیگر در سریال پایین است که آدم رغبت نمی کند 
در آن کار حضور داشته باشد، گفت: اگر هم برخی بازیگرها چنین پیشنهادی را 
می پذیرند به خاطر مسائل متعددی مانند کارگردان، نقش یا قصه است و دلشان 
راضی به آن دستمزدهای ناچیز نیست. جالب است وقتی با تهیه کننده هم صحبت 
می کنید، می گوید بودجه ام محدود و دست و بالم بسته است. بالاخره همه آدم ها 

که دلی کار نمی کنند. خیلی ها میزان پول برایشان مهم است.

تهیه کننده می گوید دست و بالم بسته است 

باشگاه خبرنگاران جوان: نخستین کنسرت رسمی خواننده »آروم آروم« برگزار 
می شــود. مهدی جهانی پس از مدت ها انتظار توانست همه مجوزهای لازم برای 
برگزاری کنســرت و فعالیت رسمی در کشــور را بگیرد و نخستین کنسرت این 
خواننده 18 شهریور در سالن میلاد نمایشگاه بین المللی روی صحنه خواهد رفت. 
مهدی جهانی در نخستین اظهار نظر رسمی خود در این باره گفت: همصداشدن 
با هموطنانم برای من بهترین اتفاق است و قطعاً همیشه بیشترین سعی را دارم که 

بتوانم بهترین آثار را برای آن ها تولید کنم. 

مهدی جهانی هم مجاز شد

 هنر/ صباکریمی  داشتن بادیگارد و محافظ 
در میان شــخصیت های سیاســی امری متداول 
اســت. این مســئله بویــژه در بیــن هنرمندان 
هالیوودی هم معمول است اما چند سالی است که 
میان هنرمندان ایرانی هم باب شده است. حضور 
بازیگران مختلف، از مشهورترها گرفته تا بازیگران 
درجه چندم، به همــراه چند محافظ تنومند در 
محافل عمومی و برنامه های ویژه نگاه های بسیاری 
را به خود جلب می کند. با یک جست وجوی ساده 
در اینترنت سایت های بسیاری را می توان یافت که 
خدمات متنوعــی را با قیمت های مختلف جهت 
استخدام محافظ ارائه می دهند و بازار کار آن ها هم 
حسابی داغ است. اما همچنان این سؤال به قوت 
خود باقی است که نیاز به چنین تشکیلاتی از کجا 
می آید و چرا برخی بازیگران بادیگارد دارند و بدون 
آن هــا قدم از قدم برنمی دارند اما در مقابل برخی 
دیگر که از شهرت و جایگاه بالاتری برخوردارند، 
خودشان به تنهایی به مراسم مختلف می روند. این 
مسئله را از نگاه امان الله قرایی مقدم، جامعه شناس، 

بررسی کردیم که در ادامه می خوانید. 

 آقای دکتر! چرا برخــی بازیگران برای 
خودشان بادیگارد استخدام می کنند و چه 
چیزی باعث می شــود چنین نیازی را حس 

کنند؟ 
به نظرم باید این مسئله را از جنبه فردی بررسی 
کرد. در وهله اول ایــن افراد می خواهند اهمیت 
خودشان را در جامعه هنری نشان بدهند و بگویند 
ما آن قدر مهم هستیم که مانند هنرمندان مطرحی 
همچون الویس پریسلی و مایکل جکسون بادیگارد 
داریم و جایگاه مــان چنان بالا رفته و مورد توجه 
هســتیم که ممکن است عده ای از مخالفان ما به 
ما حمله کنند و به همین دلیل بادیگارد و محافظ 
داریم. ضمناً آن ها به دنبال این هســتند تا از نظر 
اجتماعی سطح و جایگاه خودشان را ارتقا دهند. 
نسل جوان هم چون ذهنیت حسی و مادی دارد 
و با اغلب مسائل احساساتی برخورد می کند، تحت 
تأثیر این فرآیند قرار می گیرد و فکر می کند طرف 
بســیار مهم و مورد توجه اســت. بنابراین این ها 

به دنبال کســب پایگاه اجتماعی هستند. پایگاه 
اجتماعی آنجایی است که فرد به لحاظ موقعیت در 
جامعه قرار می گیرد و به اصطلاح ارزش و اعتباری 
است که یک جامعه به فرد می دهد. چون کسب 
جایگاه و اعتبار یکی از فاکتورهای مهم کســب 
پایگاه اجتماعی است، این افراد دنبال این داستان 
هستند که با این توجیه خودشان را در جامعه مهم 
جلوه بدهند و امتیازاتی کسب کنند. البته قبل از 
انقلاب هم این مســئله شروع شده بود اما اکنون 

بیشتر شده است. 

 واقعاً خطری این افراد را تهدید می کند؟ 
دقیقاً موضوع همین جاســت. به نظرم جامعه ما 
امن تر از آن است که خطری برای این افراد وجود 
داشته باشد. حتی بســیاری از بزرگان سیاسی و 
دولتی ما خودشان را نیازمند بادیگارد نمی دانند 
چون در منطقه امنی زندگی می کنند و به راحتی 
رفت و آمد می نمایند. موضوع این اســت که این 
افراد دنبال تلقین وجهه و کســب امتیاز هستند. 
یک هنرمند نیازمند وجهه اجتماعی است و اینکه 

می گویند در خطر هســتند، بیشتر یک توهم و 
خیال بافی است. 

 حضور بازیگران با محافظ های شــخصی 
ناخودآگاه فاصلــه ای میان مردم و هنرمند 
ایجاد می کند. این مسئله چه تأثیر و پیامدی 
بر فضای اجتماعــی و ارتباط میان مردم و 

هنرمندان خواهد داشت؟ 
قطعاً فاصله ای میان این 2 گروه ایجاد می شود 

اما اول باید ببینیم طرفداران این افراد چه کسانی 
هستند؛ مجموعه ای از جوانان کم سن و سال که 
تحت تأثیر این وضعیت قرار می گیرند. البته باید 
بگویم آن هنرمند دیگر هنرمند اجتماعی نیست. 
هنرمند واقعی در میان مردم زیست می کند. بد 
نیست اشاره ای داشته باشم به انواع هنر. ما 2 نوع 
هنر داریم: هنــر عوام و هنر خواص. هنر عوام از 
درون مردم می جوشــد و بر دل آن ها می نشیند. 
در هنر خواص مردم آن را از خودشان نمی  دانند. 
به طور مثال اگر تختی کشتی گیر مردمی است، 
به این دلیل است که در میان مردم زندگی کرده 
است. اما در مورد گروهی که خودشان را از مردم 
جدا می کنند، این فاصله ایجادشده باعث می شود 
مردم حس کنند که این هنرمندان از خودشان 

نیستند و از آن ها دور می شوند. 
اگر هنرمند بخواهد بر دل مردم بنشــیند باید 
اجتماعی باشــد نه مادی. چنین هنرمندی باید 
از بینش اجتماعی برخــوردار و در طرز تفکر و 
نگرش مخاطبان خودش مؤثر باشد. هنرمند باید 
هنرش در خدمت جامعه باشد نه در خدمت پول 

و مادیات. شعرایی همچون فردوسی، ناصرخسرو، 
نیما، اخوان ثالث و... هنرمند اجتماعی هســتند 
و شعرشــان در خدمت جامعه اســت. بنابراین 
هنرمندان امروزی هم اگر می خواهند هنرشان از 
منظر جامعه شناسی دوام بیاورد و ماندگار باشد و 
در جامعه قدر و منزلت داشــته باشند، باید بین 

خود و مردم فاصله ایجاد نکنند. 

 چقدر فضای هنری معاصر را قائل به این 
بینش اجتماعی می دانید؟ 

هنری ماندگار اســت که اجتماعی باشــد و در 
طرز تفکر، بینش، رفتار و واقعیت های اجتماعی 
اثر داشته باشد. هنری اصیل و ماندنی است که 
به جلوه هایی از مســائل اساسی، نیازهای ژرف و 
آرمان های عظیم جامعه خود متکی باشد و بتواند 
رهاوردهای ارزشمندی را به ارمغان آورد. بنابراین 
هنری که فقط به تفریح و التذاذ توجه می کند، 
هنر نیســت بلکه رویدادی مادی است که برای 
پول کار می کند. ما هنرمندان اجتماعی بسیاری 
داریم که با شــعر، فیلم و آوازشــان جامعه را به 
حرکت درآورده و جنبش ایجاد کرده اند. به نظرم 
هنرمندانی که از روشنفکری و بیداری اجتماعی 
بهره مندند، در بیداری اجتماعی هم می کوشند. 
متأســفانه ما هنرمند اجتماعی کم داریم چون 
جهان، جهان مادی است و اغلب افراد هم به این 

سمت کشیده می شوند. 
شاعرانی مانند ناصرخســرو، فردوسی و رودکی 
شاعران اجتماعی هستند. اگر شعر برای جامعه 
و مردم باشد، ارزشمند است و ماندگار می شود. 
تعداد انگشت شــماری هســتند که از جانشان 
گذشتند و شعر ســرودند و خواندند. هنری که 
اعتراض اجتماعی نداشته باشد و به جامعه پیام 

و رهنمون ندهد، هنر کارآمدی نیست. 
متأسفانه هنر امروز مبتذل است و فقط به خاطر 
لذایذ آنی شکل گرفته تا مردم را از حال خودشان 
غافــل کند. امیدوارم این جنس هنرمندان ما به 
سوی جامعه برگردند، برای جامعه تلاش کنند 
و در خدمت جامعه باشــند زیرا هنرمندانی که 
دغدغه جامعه ندارند باید در آینده پاسخگو باشند.

یادداشت

عمل انقلابی فرهنگی 
با رکود نسبتی ندارد

 آرش شفاعی  
رهبر معظم انقلاب اســلامی دیروز در دیدار با طلاب حوزه  علمیه استان 
تهــران، بر اهمیت عمل انقلابی و تداوم در فعالیت ها و اقدامات فرهنگی 
تأکید کردند. ایشان در بخشی از سخنان خود با اشاره به جذابیت حرف 
حــق برای همه گوش های حق طلب فرمودند: اگر بتوانیم حرفهای نو و 
جذاب اســلام را درخصوص انسان، جامعه و سیاست به گوش جهانیان 

و بویژه نسل های جوان برسانیم، قطعاً مورد قبول قرار خواهند گرفت.
ایشان همچنین با اشاره به گسترش ابزارهای ارتباطاتی جدید و رسانه ای 
فراگیر، بر استفاده هوشمندانه و فعال از این فضای جدید برای رساندن 
پیام حیات بخش اســلام، تأکید کردند و گفتند: یکی دیگر از امتیازات 
این دوران، کثرت ســؤال ها و شــبهه ها در ذهن ها است که همین زیاد 
بودن ســؤال ها، ذهن ها را برای یافتن پاسخ ها فعال و زمینه را برای عبور 
از مرزهای علم فراهم خواهد کرد. همانگونه که در ســؤال ها و شبهه ها 
نباید متوقف بمانیم، در یافتن پاسخ نیز باید به دنبال پاسخ های منطقی 
و صحیح برویم. در ســال های اخیر بسیاری از فعالان فرهنگی و هنری 
کشــور که دل در گرو انقلاب و کشور داشــته اند، با دیدن حجم فراوان 
مشکلات و کارشکنی ها، ناامید و دلسرد شده اند و اندک اندک به گوشه 
خلوت و ســکوت رفته اند. گروه دیگری از فعالان فرهنگی نیز با مشاهده 
حجم انبوه سؤال ها و شبهه ها، از آینده بیمناک شده اند و برخی از آن ها 
حتی به بی فایده بودن هرگونه اقدام فرهنگی اعتقاد پیدا کرده اند. در این 
میان، دچار شدن سازمان و نهادهای دولتی و عمومی در این بخش به انواع 
و اقسام درگیری های روزمره و اشتغالات جزیی، ناامیدی فعالان فرهنگی 
انقلابی را تشــدید کرده است. پای صحبت بسیاری از هنرمندان و اهل 
قلم که بنشینی، از بی کفایتی ها و بی اعتنایی های سازمان ها و نهادهای 
عریض و طویل فرهنگی شکایت دارند. در این میان گسترده شدن دامنه 
ارتباطات نوین و به میدان آمدن پای فضای مجازی، این ترس و بیمناکی 
را بیشتر هم کرده است. اهل قلم از رواج فضای بی اخلاقی، تهمت، ابتذال 
و کم سوادی در این عرصه ناامیدتر هم شده اند و فضای سایبر را یکسره 
دشمن آگاهی و دانایی می شمارند. رهبر انقلاب در سخنان دیروز خود، 
دقیقا بر همین مسائل انگشت گذاشتند و درباره تعریف جدیدی از عمل 
انقلابی در عرصه فرهنگ صحبت کردند. پیام اصلی صحبت های ایشان 
این بود که اتفاقاً گسترده تر شــدن دامنه ارتباطات، طرح سؤالات تازه 
و به میان آمدن حرف هایی که در ســال های گذشــته کسی آن ها را به 
زبان نمی آورد، مشــکل نیست بلکه یک فرصت درخشان و بزرگ است. 
هنرمنــد و اهل قلم انقلابی که خود را صاحب حرف حق می داند، نباید 
در این عرصه با لکنت و دلهره وارد شــود، بلکه باید با اعتماد به نفس و 
شجاعت به میدان آفرینشگری و طرح حرف ها و دیدگاه هایش وارد شود و 

از روشنگری فعالانه دست نکشد.
نگاهی که رهبر انقلاب به عمل انقلابی بخصوص در عرصه فرهنگی دارند، 
دیوارهای جمود، نومیدی و رکورد را در برابر اهل فکر و فرهنگ می شکند 
و به آنان یادآوری می کند که آینده از آن کسی است که حرف های عمیق، 
الهی و جدی دارد و حتماً گوش های تشنه این حرف ها در چهارسوی کره 

خاکی هنوز هست.

با امان الله قرایی مقدم، جامعه شناس درباره دلایل رواج یک پدیده جدید درمیان هنرمندان

بادیگارد می گیرند چون تشنـــه توجهند

آنچه می خوانید

این افراد دنبــال تلقین وجهه و 
کسب امتیاز هستند، یک هنرمند 
نیازمنــد وجهه اجتماعی اســت و 
اینکه می گویند در خطر هستند، 
بیشــتر یک توهــم و خیال بافی 

است
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خط حادثه

حقه بازى هاى سارق ويلچرنشين 
در انگشتر فروشى لو رفت

انتظامى  فرمانــده  قرمز:  خط 
مشــهد از دســتگيرى ســارق 
حرفه اى ويلچرنشين و يك مأمور 

قلابى خيابانى خبر داد.
سرهنگ محمد بوستانى گفت: 
در پى گزارش دو فقره ســرقت 
از فروشــگاه هاى مراكز تجارى 
سطح شهر كه با ترفندى خاص 

صورت مى گرفت، تحقيقات پليسى آغاز 
و در تحقيقات مشــخص شد متهم در اين سرقت ها در حالى كه روى ويلچر 
نشســته بود وارد مغازه انگشتر فروشى شــده و با كمك عصا از روى ويلچر 
برمى خيزد. او در يك لحظه يك حلقه انگشتر نقره به قيمت 480 هزار تومان 
خريدارى مى كند اما كارت عابربانكش موجودى نداشته تا بتواند وجه انگشتر 
خريدارى شده را پرداخت كند. در اين لحظه چند مشترى ديگر وارد مغازه شده 
و مرد ويلچرنشين با سوءاستفاده از اعتماد فروشنده اقدام به تعويض چهار حلقه 

انگشترى نقره با بدلى مى كند و متوارى مى شود.
فرمانده انتظامى مشهد گفت: اين ســارق حرفه اى در مراجعه به فروشگاهى 
ديگر با همين ترفند، مقاديرى كالاى ديگر خريدارى كرده و با توجه به نداشتن 
موجودى حســاب در كارت بانكى اش، ادعا مى كند كارت بانكى ديگرى را از 
داخل خودرو مى آورد. او با سوءاســتفاده از غفلت فروشــنده متوارى شده و 

كالاهاى خريدارى شده را نيز به سرقت مى برد.
سرهنگ بوستانى گفت: مأموران دايره تجسس كلانترى امام رضا(ع) مشهد در 
پيگيرى ضربتى اين پرونده با انجام چهره نگارى و بررسى سرنخ هاى موجود، 
متهم را شناســايى و اين متهم 38 ســاله را با ردزنى هاى گسترده دستگير 
كردند كه به دستور مقام قضائى، تحقيقات براى كشف ديگر سرقت هاى انجام 
شده توسط او ادامه دارد. فرمانده انتظامى مشهد همچنين به دستگيرى يك 
مأمورنماى خيابانى اشاره كرد و گفت: تيم گشتى كلانترى سناباد اين فرد را در 
حال استعمال موادمخدر صنعتى داخل يك خودروى شخصى مشكى رنگ در 
كنار يكى از خيابان هاى مشهد دستگير كردند. وى افزود: افسر گشت پليس كه 
به حركات و رفتار متهم مشكوك شده بود، خودروى او را مورد بازرسى قرار داد 
كه در نتيجه دو عدد كارت شناسايى جعلى نظامى و يك اسلحه كلت قلابى به 

همراه تعدادى پوكه سيم كارت هاى تلفن همراه كشف شد.
ســرهنگ بوستانى گفت: تحقيقات از اين متهم كه ابتدا تظاهر مى كرد دچار 
توهم بوده و قادر به صحبت نيست، در حال انجام است تا علت جعل كارت ها و 

همراه داشتن اسلحه قلابى روشن شود.

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

خط قرمز
12

دوئل مسلحانه پليس با دزدان 
مسلح در ايرانشهر 

خط قرمز: جانشــين فرمانده انتظامى استان سيستان و 
بلوچستان از درگيرى مسلحانه پليس با سارقان مسلح و 
شــهادت يكى از كاركنان نيروى انتظامى در اين درگيرى 
خبر داد.  سرهنگ احمد طاهرى جانشين فرمانده انتظامى 
استان سيستان و بلوچستان در تشريح جزئيات اين خبر 
گفت: در پى تماس يكى از شهروندان با سامانه فوريت هاى 
پليسى 110 مبنى بر حضور افرادى مسلح در اطراف منزلى 
در يكى از خيابان هاى شهرســتان بلافاصلــه دو اكيپ از 
مأموران پليس آگاهى ايرانشــهر در محل حضور و به يك 
دستگاه موتورســيكلت با پلاك نامعلوم برخورد كرده كه 
سرنشينان آن به محض مشاهده مأموران به صورت ناگهانى 
به ســمت آنان تيراندازى كردند. وى افزود: در اين راستا 
مأموران مقابله به مثل كرده كه متأسفانه در اين درگيرى 

ستواندوم محمد دهقان به  شهادت رسيد.
جانشين فرمانده انتظامى استان در پايان خاطرنشان كرد: 
با اشــراف اطلاعاتى و تحقيقات ميدانى در اين رابطه سه 

مظنون دستگير كه تحقيقات از آن ها ادامه دارد. 

اسيدپاشى مرموز به دختر و پسر 
جوان در حاشيه پارك 

خط قرمز: دو موتورسوار ناشناس به دلايلى نامعلوم، دختر 
و پســر جوانى را در حاشيه پارك شهر «داونترى» انگليس 
هدف حمله اسيدى قرار داده و متوارى شدند.  قربانيان كه 
پسر 23 ساله و دخترى 19 ساله بودند از ناحيه صورت و 
پاها دچار سوختگى شدند كه در بيمارستان تحت درمان 
قرار دارند. با توجه به اينكه اســيدپاش ها صورت هايشان 
را با كلاه ايمنى پوشــانده بودند، ســرنخى از آن ها وجود 
ندارد و مأموران پليس همزمان با شروع تحقيقات از مردم 
خواســته اند در صورت داشتن هر گونه اطلاعاتى با پليس 
تماس بگيرند. طى ماه هاى اخير بيش از 200 اسيدپاشى 
در شــهرهاى مختلف انگليس صورت گرفته اســت كه 

اعتراض هاى گسترده مردم را به دنبال داشته است.

اگر فردى عكس شما را «بدون اجازه» در پروفايل تلگرامش 
گذاشته است، به دادسراى جرايم رايانه اى مراجعه نماييد و 

در آنجا طرح شكايت نماييد.

خط حقوقى

خط قرمز - مهدى كاهانى مقــدم: فرمانده انتظامى 
خراســان رضوى، روز گذشته درحالى از دستگيرى عامل 
كودك ربايى و سارق طلاهاى كودكان در تربت جام خبر 
داد كه قاتل و دزد طلاهاى دختربچه فريمانى فرارى است.
هرچند گفته مي شــود در اين رابطــه يك نفر به عنوان 
مظنون دستگير شده اما تحقيقات پليسى نتوانسته هويت 
قاتل يا قاتلان كه طلاهاي اين كودك بي دفاع را گرفته و 

او را به طرز بى رحمانه اى به قتل رسانده اند، فاش كند.
سردار قادر كريمى ديروز به خبرنگار ما گفت: عامل سرقت 
طلاهاى دختربچه هاى تايبــاد و تربت جامى كه يك زن 
معتاد مى باشد، در عمليات ضربتى پليس و در كمتر از 24 

ساعت از ارتكاب جرم، دستگير شد.
وى در تشريح عمليات دستگيرى اين متهم اظهار داشت: 
به دنبال دريافت گــزارش دو فقره كودك ربايى در تربت 
جام كه با انگيزه سرقت طلاى اين كودكان صورت گرفته 
و سارق پس از ارتكاب جرم، دختربچه ها را در حاشيه شهر 
رها كرده بود، با توجه به اهميت موضوع دستورات ويژه اى 

در اين زمينه صادر و عمليات ضربتى پليس آغاز شد.
وى گفت: بررســى هاى اوليه مشخص كرد كه عامل اين 
كودك ربايى و ســرقت ها، زن جوانى اســت كه سرقت 
مشابهى در شهرستان باخرز نيز انجام داده است. به همين 
منظور ادامه تحقيقات با ورود اكيپ ويژه اى از كارآگاهان 
زبده پليس تربت جام، روى شناسايى متهم متمركز شد و 
كارآگاهان با توجه به اظهارات كودكان و ديگر سرنخ هاى 
موجود، ســرانجام توانستند به مشخصات ظاهرى اين زن 
تبهكار دست يابند. وى تصريح كرد: با به دست آمدن اين 
اطلاعات، عمليات پليس با تمركز بيشــترى دنبال شد و 
كارآگاهان خيلى زود دريافتند متهم درحالى كه دو كودك 
به همراه داشته به يكى از طلافروشى هاى شهر باخرز (در 
نزديكى تايباد) مراجعه كــرده و مقدارى زيورآلات طلاى 

كودكانه را به اين طلافروشى فروخته است.
فرمانده انتظامى خراسان رضوى گفت: ادامه تحقيقات اين 
پرونده به طلافروشى در تايباد رسيد و چهره مردى براى 
پليس آشكار شد كه براى فروش طلاهاى كودكان به آن 
مراجعه كرده بود؛ مالك اين طلافروشى در بازجويى هاى 
كارآگاهان گفت كه چون آن مرد مورد اعتمادش بوده چند 

تكه طلاى كودكانه را بدون فاكتور از او خريده است.

به گفته سردار كريمى، اين مرد جوان (فروشنده طلاهاى 
سرقتى) ســاعاتى بعد و پس از دستگيرى، به كارآگاهان 
گفت كه طلاها را يك زن جوان ساكن مشهد ريزه تايباد به 
داده و با جلب اعتمادش از وى خواسته طلاها را به فروش 
برســاند. اين مرد با ادعاى اينكه هيچ اطلاع و نقشــى در 
ســرقت طلاها نداشته، مشخصات و آدرس محل سكونت 

زن جوان را دراختيار كارآگاهان قرار داد.
وى خاطرنشان كرد: كارآگاهان سپس با اخذ نيابت قضايى 
به شهر مشهدريزه تايباد اعزام شده و در عملياتى ضربتى 
و غافلگيرانه پس از چند ســاعت كنتــرل و مراقبت هاى 
نامحسوس، سرانجام متهم اصلى پرونده را دستگير كردند.

ســردار كريمى گفــت: اين زن جوان كــه مطلقه و تبعه 
خارجى است و چهار فرزند قد و نيم قد دارد، در بازجويى ها 
كارآگاهــان اعتراف كرد كه با زيرنظــر گرفتن كودكان و 
دختربچه هاى خردســالى كه طلا به همراه داشتند، آن ها 
را به بهانه دادن خوراكى ربوده و با تاكسى هاى بين شهرى 
به محل ديگرى منتقل مى كرده و با سوءاستفاده از فرصت 
و مكان مناســب، طلاهاى آن ها را دزديده و كودكان را در 

همان محل رها كرده و متوارى مى شده است.
رئيس پليس خراسان رضوى تصريح كرد: با توجه به اينكه 
اين زن جوان از استان سيستان و بلوچستان وارد خراسان 
رضوى شده و در شهرهاى باخرز، تربت جام و تايباد تردد 
داشته و مرتكب سرقت شــده است، احتمال سرقت هاى 
بيشــتر توســط وى در حال حركت در بين شــهرها و 
استان هاى ديگر متصور است كه براى كشف اين سرقت ها 

تحقيقات درحال انجام است.
* از قتل هولناك آتنا تا كودك فريمانى

درهمين حال يادمان نرفته كه ماجراى قتل هولناك آتنا 
اصلانى كه اين روزها تيتر بسيارى از رسانه هاى كشور را به 
خود اختصاص داده است، نيز بنابه ادعاى قاتل، از وسوسه 
سرقت طلاهاى او كليد خورد. در اين ميان هستند افرادى 
كه مى توانند به راحتى قصد جان دختربچه ها را بكنند تا 
طلايشان را به ســرقت برند؛ همان طور كه در حادثه غم 
انگيز قتل دختربچه 5/5 ساله فريمانى نيز شاهدش بوديم. 
در مواردى هم كه ســارق اقدام به قتل كودك نمى كند، 
عموماً كودكان مورد آزار و شــكنجه روحى و جسمى قرار 
گرفته و علاوه بر صدمات فراوانى كه به خانواده اين كودكان 

وارد مى شود؛ آثار مخرب روحى و روانى اين قبيل سرقت ها 
تا پايان عمر گريبانگير كودك قربانى، باقى مى ماند. بيشتر 
عاملان ســرقت طلاهاى كودكان معتاد بــه مواد مخدر 
صنعتى مثل كراك و شيشــه هستند و به منظور تأمين 
هزينه هاى اعتياد خود و در حالى اقدام به سرقت مى كنند 
كه كنترلى بر رفتار و كردارشــان ندارند و سلامت كودك 
هيچ اهميتى براى آنان ندارد كه بريده شــدن گوش و يا 
جراحت شديد ساعد و مچ دست كودكان، مؤيد اين نكته 
است. اين ســارقان به پرسه زنى در كوچه ها  پرداخته و با 
شناســايى دختربچه هايى كه طلا و جواهرات همراه خود 

دارند، به آن ها نزديك شده و مرتكب جرم مى شوند.
* والدين هوشيار باشند

با توجه به شيوه و شگرد سارقان طلاهاى كودكان، ضرورت 
دارد والديــن به اين مهم توجه كننــد كه زيورآلات براى 
دختر بچه ها به معناى ايجاد ناامنى براى آن ها مى باشــد 
و از آراستن فرزندان خود به زيورآلات گرانقيمت در انظار 
عمومى خوددارى كنند. همچنين به كودكان خود آموزش 
دهند كه از اعتماد به افراد ناشناس بپرهيزند و در ساعت 
خلــوت روز، از بازى آن هــا در كوچه و خيابان جلوگيرى 
كنند و كودكان را هنگام بازى در پارك ها، كوچه و اطراف 
مجتمع هاى مســكونى تنها نگذارند. از سوى ديگر بايد به 
كودكان خود آموزش دهيد كه از ســوار شدن به خودرو 
يا موتور سيكلت افراد ناشناس خوددارى كنند؛ همچنانكه 
در سرقت هاى اخير شــاهدش بوديم، سارق كودكان را با 
تاكسى تا كيلومترها از محل سكونتشان دور مى كرده است. 
در مجالس جشن يا سوگوارى، با اتكا به آشنا بودن حاضران، 
از نظارت بر كودكان غافل نشويد و به آن ها بياموزيد كه در 

اماكن عمومى از مقابل چشم شما دور نشوند.
به كودكان خود بياموزيد كه به افراد غريبه، حتى كودكان، 
اعتماد نكنند و مخصوصاً هيچ گونه خوراكى از افراد غريبه 
قبول نكنند و به بهانه هاى گوناگون، مثل خريد بستنى يا... 

به دنبال افراد غريبه نروند.
* وظيفه دستگاه قضا و پليس

با نگاهى به شــيوه و شــگرد ســارقان طلاهاى كودكان، 
اين واقعيت آشــكار مى شود كه نقش و وظيفه پليس در 
پيشــگيرى از وقوع چنين ســرقت هايى كه متأسفانه در 
هفته هاى اخير شدت بيشترى نيز گرفته، شايد مهمتر از 
والدين باشــد. پليس بايد با برقرارى گشت هاى مستمر و 
پوشش دادن مناسب مراكز تفريحى، بوستان ها و محلات 
مســكونى كه احتمال ارتكاب اين قبيل سرقت ها در آن 
بيشتر است، و همچنين زيرنظر گرفتن مجرمان سابقه دار 

مانع وقوع اين سرقت ها شود. 
تعــدد و تكــرر جرم هــم در اين حوزه حاكــى از وجود 
كاستى هاى فراوانى است كه شايد بخشى از آن به نواقص 
قانونى مربوط باشد. اما قضات و مراجع قضايى ما نيز تا آنجا 
كه قانون اجازه مى دهد، بايد با متجاوزان به حريم كودكان 
به شدت برخورد كرده و انگيزه و زمينه تكرار جرم «سرقت 

از كودكان» را از بين ببرند.

قدس گزارش مى دهد

شكنجه و قتل دختربچه ها در كمينگاه طلا دزدها



خط بين الملل

مرد انگليسى نامزدش را كشت و زير بتون 
خانه چال كرد 

 خــط قرمز: مــردى پــس از قتل 
همسرش جسد او را زير بتون خانه اش 

چال كرد. 
پليس اسكاتلنديارد انگلستان در پى 
تحقيقــات پرونده قتــل يك زن كه 
28 سال پيش كشته شده بود معتقد 
است كه جسد اين زن توسط نامزدش 

زير يك دال بتنى در مقابل خانه اش در منطقه ميلتون دفن شده است. 
قربانى «باربارا اليزابت ميلر» در سال 1989 ميلادى به شكل مرموزى ناپديد شد 

و بنا بر ادعاى خانواده اش به قتل رسيده اما جسد وى هرگز پيدا نشد.
بنا بر اطلاعات پليس نامزد قربانى «مايك ايگان» تنها 4 روز پس از وى ناپديد 

شد و پليس نتوانست ردى از او نيز بيابد.

فرار خدمتكار از شكنجه گاه زن چينى
 خط قرمز: زن جوانى به اتهام ضرب و شتم، بيگارى و تهديد خدمتكارش با 
سلاح سرد، با حكم قضات دادگاه به يك سال و يك روز زندان و اخراج از اين 
كشــور محكوم شد.  پليس ايالت «مينه سوتا» اعلام كرد «لى لى هوآنگ» 36 
ساله، زن 58 ساله را پس از سال ها خدمت در چين با خودش به آمريكا آورده 
بود. با دور شدن اين زن از خانواده اش، ارباب او به شكل هاى مختلف 18 ساعت 
در روز از او كار مى كشيد و كتكش مى زد. حتى يك بار به دليل كم كارى او را 

با چاقو مجروح كرده بود. 
زن چينى با پنهان كردن گذرنامه خدمتكارش، امكان برگشت او به كشورش 
را هم از او گرفته بود. ســرانجام با فرار اين خدمتكار از خانه وحشــت، پليس 
آمريكا صاحبكار بيرحم او را دســتگير كرد. قضات دادگاه پس از بررسى هاى 
لازم و شواهد موجود در پرونده، متهم را به يك سال و يك روز زندان و اخراج 

از آمريكا محكوم كردند.

8كشته در رالى مرگ 
 خط قرمز: رالى مرگبار دو راننده كاميون مست در بزرگراه «ام1» «باكينگهان 
شــاير» انگليس و برخورد آن ها به مينى بوس گردشگران هندى، دست كم 8 

كشته و تعدادى مجروح بر جا گذاشت. 
پس از اين تصادف دو راننده 31 و 53 ســاله دســتگير شــدند و قربانيان و 
مجروحان ازميان لاشه خودرو بيرون كشيده شدند. براساس اعلام سخنگوى 
اورژانس منطقه، در اين حادثه هولناك 6 مرد و 2 زن كشته شدند و چند نفر از 
مسافران كه در ميان آن ها چند كودك هم به چشم مى خوردند، به بيمارستان 

انتقال يافتند. حال تعدادى از مصدومان وخيم گزارش شده است.
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پايان زورگيرى هاى 
باند «چاق و لاغر»

خط قرمز: دو مجرم سابقه دار به اتهام آدم  ربايى و سرقت 
خشــن از پنج زن و مرد، پاى ميز محاكمه ايستادند. چند 
نفر از شاكيان آن ها را به اسم دزدان چاق و لاغر به پليس 
معرفى كرده بودند.  زمستان 95 زن جوانى با حالتى آشفته 
به يكــى از كلانترى هاى پايتخت مراجعــه كرد و گفت: 
«ســاعت 18 امروز براى برگشتن از ســر كارم در ميدان 
رسالت، سوار يك دســتگاه پژو پارس با دو سرنشين مرد 
شدم. فكر كردم مسافركش هستند، اما ناگهان مردى كه 
در صندلى جلو نشسته بود به عقب پريد و با تهديد چاقو 
مرا مجبور به سكوت كرد. او طلا و جواهراتم را دزديد و مرا 
مورد ضرب و شــتم  قرار داد. سپس در اتوبان بابايى توقف 
كردند و من را از ماشين پايين انداختند. آن ها با گِل، پلاك 
خودرو را پوشانده بودند.» تحقيقات براى دستگيرى متهمان 
آغاز شده بود كه شكايات مشابه ديگرى نيز در اختيار پليس 
قرار گرفت. چهار زن و يك مرد مورد آدم  ربايى، ســرقت و 
كيف قاپى متهمان قرار گرفته بودند.  برخى از شاكيان در 
توصيف مشخصات متهمان از عبارت «چاق و لاغر» استفاده 
كرده بودند. سرانجام هر دوى آن ها هنگام تردد در خيابان 
شناســايى و دستگير شدند. آن ها رضايت همه شاكيان را 
جلب كردند تا جلسه محاكمه شان در شعبه هشتم دادگاه 
كيفرى استان تهران، بدون حضور مالباخته ها برگزار شود. 
سعيد 33 ساله گفت: «پدرم كارگاه سنگبرى داشت و قبلا 
پيش او كار مى كردم. من فقط يكى از ســرقت ها را قبول 
دارم. روز حادثه در ميدان رسالت، زن جوانى را در پوشش 
مســافركش سوار ماشــين كرديم، اما در بين راه به عقب 
پريدم و با چاقو به ســكوت وادارش كردم. من هيچ ضرب 
و شتمى انجام ندادم و پس از دزديدن طلاهايش، او را رها 
كرديم. سپس پلاك ماشين را با گل پوشانديم تا شناسايى 

نشويم.» كريم 33 ساله هم اظهارات سعيد را تأييد كرد.

قتل در مركز نگهدارى بيماران 
روانى دامغان

خط قرمز: سرهنگ سيد على اكبر ميرى فرمانده انتظامى 
شهرســتان دامغان از وقوع يك درگيرى منجر به قتل در 
مركز نگهــدارى بيماران روانى در دامغان خبر داد و گفت: 
قاتل در محل وقوع جرم دســتگير شد. اين درگيرى شب 
دوشنبه در مركز نگهدارى بيماران روانى طلوع ايثار دامغان 
اتفــاق افتاده است.ســاعت 21 و 3 دقيقه يك مصدوم در 
درگيــرى از مركز نگهــدارى بيماران روانى بــه اورژانس 
بيمارســتان ولايت دامغان اعزام و همزمــان گزارش اين 
درگيرى به مركز فوريت هاى پليســى 110 اعلام شد كه 
بلافاصله اكيپ گشت كلانترى مركزى به اورژانس اعزام شد. 
در بررسى هاى انجام شده مشخص شد دو مرد با هويت هاى 
معلوم كه در اثر درگيرى مجروح شده بودند توسط عوامل 
اورژانس به بيمارستان منتقل شدند. يكى از مجروحين كه 
مردى حدودا 49 ساله بود در اثر اصابت شى تيز به قلبش 
در محل بيمارســتان ولايت دامغان جان باخت. ضارب كه 
مردى با هويت معلوم و حدودا 35 ساله و تبعه افغانستان 
است دستگير شد.قاتل از بيماران روانى است كه در مركز 

نگهدارى بيماران روانى دامغان تحت نگهدارى بوده است.

 خــط قرمز: اوليــاى دم پرونده حميد صفــت از بازپرس 
درخواســت كردند از همسر پدرشان به اتهام همدستى در 

قتل تحقيق شود. 
حميد صفت، خواننده رپ كه متهم است، پدر خوانده اش را 
به قتل رسانده اســت، براى ادامه بازجويى  به دادسراى امور 
جنايى تهران منتقل شد. در جلسه بازجويى دو پسر مقتول 
به نام هاى سهيل كه محل زندگى اش در كشور فنلاند است 
و برادر ناتنى وى توماس كه از كودكى در كشور آلمان بزرگ 
شده و به زبان فارسى آشنايى ندارد، همراه يكى از دوستان 

پدرش و مادر حميد صفت حضور داشتند. 
ابتداى جلسه حميد صفت حادثه را شرح داد. وى گفت: من 
قبول دارم روز حادثه مرتكب اشــتباه شدم. آن روز نبايد با 

هوشنگ درگير مى شدم.
مــن او را مثل پدر خودم دوســت داشــتم و او را پدر صدا 
مى كردم. اعتراف مى كنم كه عصبانى شدم و با او درگير شدم 
و با دست به صورتش ضربه اى زدم، اما هرگز به سرش ضربه 
نزده ام. متأســفانه بعضى از روزنامه ها نوشته اند كه با گلدان 
كريستالى به سر هوشنگ ضربه زده ام، در صورتى كه همان 
روز اول بازجويى اقرار كردم كه گلدان را براى ترساندن او به 
ديوار كوبيدم. وى در ادامه خطاب به سهيل - پسر مقتول- 
گفت: پدر شما با مادرم بد رفتارى كرد و شما خودت را جاى 
من بگذار كه اگر فردى اين رفتار را با مادرت داشــته باشد، 

عصبانى نمى شــوى ؟ من مى دانم كه اشتباه كرده ام و الان 
قصد ندارم عملم را توجيه كنم، اما آن روز وقتى از هوشنگ 
خواستم با مادرم بد رفتارى نكند، مرا آرام نكرد و به من گفت، 

زدم كه زدم و همين موضوع باعث عصبانيت من شد.
حميد ادامه داد: متأسفانه اين روز ها خانواده من با شايعه هاى 
زيادى در فضاى مجازى درباره من و حادثه رخ داده روبه رو 
هستند. مثلاً شايعه كرده اند كه على دايى براى آزادى ام وثيقه 
گذاشته است. در ادامه سهيل، پسر مقتول به نمايندگى از 
بــرادر و خواهرش با طرح شــكايتى گفت: به گفته يكى از 
دوستان  پدرم، حميد مدتى بود كه رفتارش با پدرم خوب 
نبود و اين بدرفتارى از زمانى شروع شده بود كه حميد سگى 
را به خانه پدرم مى آورد كه پدرم اعتراض مى كند. ما دو برادر 

و يك خواهر هستيم كه خواهرم هنوز در كشور آلمان است 
و قرار اســت به زودى به ايران بيايد به همين خاطر هنوز 
مراسم خاكسپارى پدرم را انجام نداده ايم و از مادر حميد هم 
در خواست داريم در مراسم خاكسپارى پدرم شركت نكند.

پدرم تمامى پول هايش را به مادر حميد داده بود، اما آن ها 
پدرم را به قتل رساندند. من به نمايندگى از برادر و خواهرم 
از مادر حميد صفت به اتهام همدســتى با پسرش در قتل 
پدرم شكايت دارم. وى در پايان گفت: من درخواست روند 
قانونى پرونــده را دارم و از حميد و مادرش هم مى خواهم 
حقيقــت حادثه را به قاضى بگويند، امــا الان تا زمانى كه 
نتيجه پزشــكى قانونى درباره علت اصلى فوت پدرم اعلام 

نشود هيچ درخواستى در مورد قصاص متهم ندارم.
مــادر حميد هم گفت: آن روز مــن مانع درگيرى حميد و 
شوهرم شدم و در اين درگيرى دخالتى نداشتم. من و فرزندم 
خيلى به شوهرم خوبى كرديم. من حتى مدتى قبل از سهيل 
خواستم مادرش را كه بيمار است به ايران به خانه ما بياورد، 

اما او قبول نكرد. 
وقتــى با هوشــنگ ازدواج كردم، خانــه ام را فروختم و به 
هوشــنگ دادم تا مهريه همسرش را بپردازد. وى خطاب به 
ســهيل گفت: حميد ارتباطش با پدر شما خوب بود و اين 
حادثه اتفاقى بود. آنقدر كه حميد كنار هوشنگ بود، شما و 

فرزندان ديگرش در كنار او نبوديد.

 اوليــاى دم پرونده حميد صفــت از بازپرس 
درخواســت كردند از همسر پدرشان به اتهام همدستى در 

حميد صفت، خواننده رپ كه متهم است، پدر خوانده اش را 
به قتل رسانده اســت، براى ادامه بازجويى  به دادسراى امور 
جنايى تهران منتقل شد. در جلسه بازجويى دو پسر مقتول 
به نام هاى سهيل كه محل زندگى اش در كشور فنلاند است 
و برادر ناتنى وى توماس كه از كودكى در كشور آلمان بزرگ 
شده و به زبان فارسى آشنايى ندارد، همراه يكى از دوستان 

پاى مادر «حميد صفت» هم به پرونده قتل باز شد!

خط قرمز: مرد جوانى كه با جعل عنوان پســتچى اقدام 

به تجاوز بــه 40 زن و دختر جوان كرده و حكم اعدامش 

در ديوان عالى كشور نقض شده بود، دوباره محاكمه شد.

پرونده موســوم به پستچى متجاوز، در تير ماه سال 91 با 

شــكايت تعدادى از زنان و دخترانى كه مورد آزار و اذيت 

جنسى و سرقت اموال واقع شده بودند، مطرح شد و نهايتاً 

پس از بررســى هاى پليســى، متهم در يكى از روستاهاى 

شهرستان صومعه ســرا استان گيلان مورد شناسايى قرار 

گرفت و كارآگاهان اداره شــانزدهم در ساعت 22 نوزدهم 

دى ماه سال 92 وى را در يك درگيرى دستگير و به اداره 
شانزدهم پليس آگاهى تهران بزرگ منتقل كردند.

پس از انتشــار تصوير متهم در رسانه ها، تعداد شكات اين 

متهم به 40 نفر رسيد و بررسى زندگى خصوصى اين متهم 

هم نشــان داد كه او صاحب دو همسر و دو فرزند است و 
مدتى قبل در كارهاى ساختمانى فعاليت داشته است.

در نهايــت  بعد از انجام بازجويى ها، پرونده در دادســراى 

ناحيه 21 بررســى شد و متهم به هر 40 فقره تجاوز اقرار 

كرد. متهم وقتى مقابل شاكيان قرار گرفت اتهام خودش را 

قبول كرد و گفت: شيشه مصرف مى كردم و به همين دليل 

چيزى به ياد نمى آوردم؛ چند روزى از بازداشتم گذشت و 

آثار شيشه از بين رفت همه چيز يادم آمد؛ تجاوزها را وقتى 

انجام مى دادم كه شيشــه مصرف مى كردم؛ شيشه باعث 

مى شــد همه چيز را فراموش كنم. دنيا ديگر برايم شكل 
ديگرى داشت.

پرونده اين متهم با صدور كيفرخواست به اتهام افساد فى 

الارض از طريــق ارتكاب اعمــال منافى عفت و تعرض و 

تجاوز به 40 نفر از دختران و زنان شوهردار، براى رسيدگى 

به شعبه 71 دادگاه كيفرى يك استان تهران ارسال شد 

اما با توجه به اتهام افســادفى الارض براى متهم، قضات 

با صدور قرار عدم صلاحيت پرونــده را به دادگاه انقلاب 
ارسال كردند.

رســيدگى به اين پرونده به شــعبه 15 دادگاه انقلاب به 

رياســت قاضى صلواتى محول شد و نهايتاً پس از تشكيل 

چندين جلســه، دادگاه متهم را براساس ماده 286 قانون 

مجازات اسلامى مصوب 1392 مفسد فى الارض تشخيص 
داد و به اعدام در ملاءعام محكوم كرد.

پرونده با اعتراض متهم به حكم صادره به ديوان عالى كشور 

ارســال شد و شعبه ديوان نيز پس از بررسى، حكم صادره 

را نقض كرد و براى رسيدگى در شعبه هم عرض به دادگاه 
انقلاب بازگرداند.

يك مقام آگاه درباره آخرين وضعيت اين پرونده اظهار كرد: 

محاكمه اين متهم در شــعبه 28 دادگاه انقلاب به رياست 

قاضى مقيسه به عنوان شعبه هم عرض برگزار شده اما هنوز 
منتهى به صدور حكم نشده است.

40 زن و دختر در دام پستچى شيطان صفت
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پس از دعوت نشدن به تیم ملی

طیبی: به خاطر کی روش به لیگ قطر رفتم
 فوتبال  امیر کوشــا   محمد طیبی 
مدافع ایرانی القطر که این روزها در اردوی 
اســلوونی حضور دارد، خیلی امیدوار است 
از این تیم به تیم ملی برســد. طیبی که در 
تیم جدیدش خیلی خــوب کار می کند و 
باعث شد کالدرون از او راضی باشد، در مورد 
اردوی اسلوونی، دعوت نشدن به تیم ملی، 
جدایی از پارس جنوبی جــم و ... صحبت 

می کند.

- شــنیدیم خیلی دیر بــه اردوی 
اسلوونی رسیدی؟

بله، به خاطر اینکــه درگیر کارهای اقامتم 
بودم، مجبور شدم دیرتر به اردو بروم. البته 
قرار بود فقط 3 روز اول اردو را از دست بدهم 
که بیشتر طول کشــید. با این حال من در 
مدتی که در قطر بودم و به اردوی اسلوونی 
نرسیدم، با تیم دوم تمرین می کردم که از 

دیگر بازیکنان عقب نمانم.
- ظاهرا گابریل کالدرون هم خیلی از 

عملکردت رضایت دارد؟
اینطور به نظر می رســد. به هــر حال من 
با تمام توان تمریناتــم را دنبال می کنم و 
آماده هستم تا به تیم کمک کنم. در بازی 
تدارکاتی هم که چند روز قبل داشــتیم، 
با اینکه دیر رسیدم و اســتراحت چندانی 
نداشتم اما به زمین رفتم و خوب کار کردم 
که به من گفت از عملکردم رضایت دارد. ما 
در نیمه دوم این بازی گل نخوردیم و خیلی 

خوب کار کردیم.
- به نظر می رسد تنها دلیلی که باعث 
شد به القطر بروی و پارس جنوبی جم 
را ترک کنی، رسیدن به تیم ملی بود که 
فعلا جایی در لیست کی روش نداری...

بله، مهمترین دلیل رفتنم همین بود. چون 
کارلوس کی روش به لژیونرها توجه بیشتری 
می کند. به همین دلیل ترجیح دادم از پارس 

جنوبی جم جدا شوم و به قطر بروم. خیلی ها 
فکر می کردند من به خاطــر پول رفتم اما 
باور کنید مبلغ قراردادم بــا القطر تفاوت 
چندانی با پارس جنوبی ندارد. درست است 
که فعلا به تیم ملی دعوت نشــدم اما شک 
نکنید طوری کار خواهم کرد که بتوانم نظر 

کی روش را جلب کنم و به تیم ملی برسم.
- یعنی به خاطر اینکه لژیونر شــدی 
اینقدر مطمئن هستی که به تیم ملی 

دعوت می شوی؟!
واقعیت این است که شــاید خیلی ها فکر 
می کردند توجه زیاد کی روش به لژیونرها 
خیلی خوب نیست و باید به لیگ ایران هم 
توجه کند اما الان که در القطر حضور دارم 
متوجه تفاوت لیگ ایران با لیگ های دیگر 
می شوم. نمی گویم لیگ ایران خوب نیست 

یا اینکه مشکلی دارد اما باور کنید تمرینات 
تیم های قطری خیلی متفاوت با ایران است. 
اینجا کار کردن خیلی ســخت تر از ایران 
است. تمرینات سنگین است و سخت گیری 
بیشــتر. خودم هم فکر نمی کردم در قطر 
شرایط اینطور باشــد اما واقعا بدن هایمان 
در قطر فرق کرده. این را می توانید از بقیه 
بازیکنــان ایرانی که اخیرا بــه قطر آمدند 
بپرســید. با این روند و آماده ســازی مگر 
می شــود خوب کار نکرد و توجه کادرفنی 

تیم ملی را به خود جلب نکرد.
- پس امیدوار هستی که به تیم ملی 

دعوت می شوی؟
من تمام تلاشــم را می کنم و امید زیادی 
هم دارم. تنهــا جام جهانی کــه می توانم 
حضور پیدا کنم همین جام جهانی روسیه 

است. بعد از آن سن من بالا می رود و دیگر 
نمی توانم شانســی برای حضــور در جام 
جهانی داشته باشم. به خاطر همین با جان 
و دل تــلاش می کنم تا به این خواســته و 

بزرگترین آرزوی ورزشی ام برسم.
- از اینکه می بینــی این روزها پارس 
جنوبی جم خیلی خوب نتیجه می گیرد 

چه حسی داری؟
واقعا خیلی خوشحالم. می دانستم این تیم 
حرف های زیادی بــرای گفتن دارد. چون 
مهدی تارتار خیلی با برنامه و باهوش است. 
ضمن اینکــه بازیکنان خوب و یکدســتی 
گرفته. از اینکه تیم نتیجه می گیرد خیلی 
خوشحالم و امیدوارم خط دفاع پارس جم 
آنقدر خوب کار کند که هیچ وقت یادشان 

نیاید من آنجا بودم و جدا شدم.

صادقیان : سپیدرود؛ انتقالی که سر 
نگرفت

ورزش: در حالی که پیش از این عنوان می شــد پیــام صادقیان با 
مسئولان تیم سپیدرود رشت به توافق نهایی دست یافته است و پس 
از عقد قرارداد با این تیم مــی تواند در بازی های لیگ به میدان برود 
اوضاع به گونه دیگری رقم خورد و بر خلاف انتظار این بازیکن راهی به 

جمع سرخ پوشان رشت پیدا نکرد.  

بازگشت برانکو به تمرینات سرخ ها
ورزش: سرخپوشان تمرین نوبت صبح دیروز خود را در حالی انجام 
دادند که برانکو ایوانکوویــچ و همکاران کرواتش غیــر از مارکو که 
مرخصی او دو روز دیگر تمدید شد، در محل تمرین حضور داشتند. 
همچنین بوژیدار رادو شوویچ و گادوین منشا نیز به جمع سرخپوشان 
پیوســتند.در این تمرین، ۶ بازیکن ملی پوش غایب بودند و محسن 

مسلمان نیز برنامه فیزیوتراپی را زیر نظر کادر پزشکی دنبال کرد.

جلسه هیئت مدیره باشگاه پرسپولیس 
لغو شد

ورزش: اعضای هیئت مدیره باشــگاه پرسپولیس قرار بود دیروز در 
دفتر باشگاه، تشکیل جلسه دهند. اما مشغله های کاری برخی اعضا 
سبب شد تا جلسه به تعویق بیفتد. زمان تشکیل جلسه بعدی مدیران 
پرسپولیس هنوز مشخص نشده است. علی اکبر طاهری مدیرعامل 
باشگاه پرسپولیس قصد داشت پیش از برگزاری نشست خبری خود 
جلسه ای را با اعضای هیئت مدیره داشته باشد تا با اتخاذ تصمیمات 

جدید هیئت مدیره به دیدار خبرنگاران بیاید.

سرنوشت منصوریان به عدد 6 پیوند 
خورد!

قدس آنلاین: شاید منصوریان در خوشبینانه ترین حالت ممکن 
هم تصور چنین رفتاری از ســوی هیئت مدیره را نمی کرد اما در 
ششمین روز از ششمین ماه سال هیئت مدیره استقلال طی نامه 
رســمی به وی اعلام کردند فقط با کســب ۶ امتیاز می تواند در 

استقلال باقی بماند.
هرچند این اتفاق کاملا تصادفی اســت اما مطمئنــا اعضای هیئت 
مدیره استقلال هم تصور نمی کردند تصمیم گیری آنها به این ترتیب 

خبرساز شود تا سرنوشت منصوریان به عدد ۶ پیوند بخورد! 

بهانه تراشی کره ای ها درپی اظهارات 
کی روش

ایسنا: بعد از جلســه تمرینــی روز یکشنبه ملی پوشــان در زمین 
بازی های آسیایی، کارلوس کی روش به انتقاد از این امکانات پرداخت 
و گفت : کره ای ها باید به خاطر این امکانات خجالت بکشــند، چون 
آن ها میزبان جام جهانی بودند، ولی بدترین امکانات و زمین تمرین را 
در اختیار ما قرار دادند. رسانه های کره ای این صحبت های کارلوس 
کی روش را رد کردند و عنوان کردند که مربی پرتغالی طبق معمول 
به دنبال بهانه تراشی و جنگ روانی اســت.روزنامه  SP در این باره 
نوشت: وقتی کره جنوبی برای برگزاری بازی دور رفت خود به ایران 
رفت، زمین تمرین آرارات را ایرانی ها در اختیار تیم   ملی فوتبال کره 
جنوبی قرار دادند که از شــرایط بســیار بدی برخوردار بود. نور کم 
پرژکتورها و زمین سفت یکی از عمده ترین مشکلات بود، علاوه بر این 
ایران زمینی را انتخاب کرد که فاصله زیادی تا هتل اقامت داشــت و 
همین باعث می شد تا زمان زیادی در ترافیک عجیب تهران به هدر 
رود. در حالی که امکانات تیم   ملی فوتبال ایران در کره جنوبی ضعیف 
است، رسانه های کره ای نمی خواهند که این موضوع پذیرا باشند و در 
اقدامی زیرکانه معتقد هستند که این اقدام آن ها پاسخی برای اقدام 

فدراسیون فوتبال ایران در قبال آنها در سال گذشته میلادی بود.

پیام جالب کی روش به منصوریان
ورزش: سرمربی تیم ملی برای دستیار سابقش پیامی فرستاد. در پی 
نتایج ضعیف استقلال و صحبت هایی که در مورد استعفای منصوریان 
شنیده می شــود کارلوس کی روش ســرمربی تیم ملی در پیامی از 
منصوریان خواســته تا با قدرت به کارش ادامه و استعفا ندهد و اگر 
روزی این کار را کرد دیگر به فوتبال بــاز نگردد. کی روش هم زمانی 
که در راس هدایت رئال مادرید حضور داشت، در انتهای فصل از این 

تیم اخراج شد.

نکونام: برای لیگ برتری شدن برنامه 
دو ساله دارم

ایسنا: ســرمربی خونه به خونه می گوید برنامه اش برای این تیم دو 
ساله است و در فصل نخست قولی برای رساندن خونه به خونه به لیگ 

برتر نداده است. 
جواد نکونام پس از برتری پر گل خونــه به خونه برابرصبای قم  با 
بیان اینکه هیچ قولی به مســئولان این تیم در رابطه با رســاندن 
خونه به خونه به لیگ برتر نداده است گفت: من تنها قول دادم که 
با تمام وجود، کار و تمرکزم را برای خونه به خونه بگذارم. امیدوارم 
تیم بتواند نتیجه بگیرد و بتوانیم برنامه هایمان را پیاده کنیم. من 
تمام تمرکزم این است که تیم پیشــرفت کند. این قولی است که 
می توانم به مردم و مسئولان بدهم. قطعا در انتهای برنامه ۲ ساله 

این تیم، لیگ برتری است.

زمانی: استقلال تیمی می شود که 
هواداران می خواهند

فارس: رئیس هیئت مدیره باشــگاه اســتقلال اظهار داشت: آقای 
منصوریان فصل قبل زحمات زیادی برای تیم کشــید و امسال هم 
تلاش خود را کرد و بیشتر از این نتوانســت نتیجه بگیرد و بنابراین 
با پیشنهاد مدیرعامل هیئت مدیره مجاب شــد برای بهبود شرایط 
دو بازی دیگر به این مربی ســختکوش و جــوان فرصت بدهیم که 
شاهد ادامه کار وی در تیم باشیم ولی اگر نتایج خوب نباشد تصمیم 
گرفتیم به ســمت جذب مربی درجه یک خارجی باشیم تا خواسته 
هواداران را اجابت کنیم.حسن زمانی در خصوص اینکه به چه شخصی 
پیشنهاد داده شده گفت: تمام مذاکرات و پیگیری ها در آینده از طرف 
افتخاری انجام خواهد شد.عضو هیئت مدیره استقلال در پایان گفت: 
به هواداران نوید می دهم اســتقلال در آینده نزدیک آنچه می شود 
که هواداران می خواهند. آن ها کمی  صبور باشــند تــا تیم به آنچه 

استحقاق دارد برسد.

ضد حمله

بگوویچ :استقلال را می بریم
آی اسپورت : اولتیماتوم استقلال به علیرضا منصوریان برای موفقیت در دو بازی 
آینده شامل بازی جام حذفی در مقابل گل گهر سیرجان هم می شود. اما وینکو 
بگوویچ سرمربی گل گهر اعتقاد دارد که تیم او برنده بازی خواهد بود. وینگو در 
این باره گفته است: »استقلال پارسال نتایج خوبی گرفته اما در تیم های استقلال 
و پرسپولیس کار کردن سخت اســت. من خودم در پرسپولیس حضور داشتم و 
از فشار تماشاگر و حتی شــما خبرنگاران اطلاعات کافی دارم. متاسفانه فوتبال 
همیشه اینگونه است. همیشــه باید در بهترین ســطح قرار داشته باشی. من از 
منصوریان و مربیان جوان حمایت می کنم فرقی هم برایم ندارد که مربی در کدام 
باشگاه حضور داشته باشد. امیدوارم منصوریان سال ها در استقلال بماند و کارش 
را دنبال کند اما کار هر مربی پیروزی و تلاش برای موفقیت تیم خودش است و من 

نیز در این بازی به دنبال موفقیت تیمم خواهم بود.«

اتهام عنایتی
 به چند بازیکن استقلال 

ورزش سه: کاپیتان سابق استقلال می گوید ادبیات اولتیماتوم به منصوریان که 
از سوی یکی از اعضای هیئت مدیره استقلال مطرح شده است اتفاق خوبی نیست.

رضا عنایتی گفت: این حرف ها باعث می شود فشار روی کادرفنی استقلال بیشتر 
شود. این موضوع استرس را روی کادرفنی زیاد می کند. او ادامه داد: دراین شرایط 
اصلا قصد اسم بردن از کسی ندارم ولی چهار، پنج بازیکن استقلال هم در کسب 
این نتایج مقصر هستند. این بازیکنان اصلا شرایط خوبی ندارند و باید هرچه زودتر 
عملکرد خود را درســت کنند.عنایتی در پایان گفت: مربیگری بالا و پایین های 
زیادی دارد؛ ولی من فکر می کنم منصوریان می تواند از این شرایط سخت عبور 

کند و خودش را تثبیت کند. 14

تلگرامی

1

   ذوب آهن و پیکان در تعطیلات لیگ برتر و پیش از رقابت های جام حذفی 

یک دیدار دوستانه را برگزار می کنند. این دیدار جمعه همین هفته در اصفهان 
برگزار خواهد شد.

    در ادامه دیدارهای هفته هشتم لیگ برتر روسیه تیم مطرح و مدعی زسکا 
مسکو پذیرای یاران میلاد محمدی در تیم احمد گروژنی بود و شکست یک بر 

صفر را پذیرا شد. ملی پوش کشورمان 90 دقیقه برای احمد گروژنی بازی کرد.
   کریم باقری، کاپیتان پیشین تیم ملی فوتبال ایران و مربی پرسپولیس، صبح 

دیروز ضمن حضور در برنامه ورزش صبحگاهی ستاد ارتش ج.ا.ا، از مدرسه فوتبال 
فرزندان ارتش بازدید کرد.

   تیم اوســتنده در حضور رضاییان پنجمین شکست متوالی خود را در برابر 

رویال در لیگ بلژیک متحمل شد.
   با تصمیم کادرفنی تیم فوتبال سپیدرود رشت هادی تأمینی مدافع با سابقه 

این تیم  به عنوان مربی به کادرفنی سپیدرود اضافه خواهد شد.
   تیم  پانیونیوس در هفته دوم لیگ برتر یونان اســمیرنیس را با نتیجه ۲ بر 
صفر شکست داد که گل اول تیم پانیونیوس را در دقیقه 40 احسان حاج صفی، 

ملی پوش ایرانی به ثمر رساند. 
   برانکو ایوانکوویچ سرمربی تیم پرسپولیس از مسئولان باشگاهش خواسته 
برای اینکه علوان زاده از نیمکت نشینی آسیبی نبیند بهتر است او به صورت قرضی 

به یکی از تیم های لیگ برتری منتقل شود.
   برانکو ایوانکوویچ ســرمربی تیم فوتبال پرسپولیس و دستیارانش که برای 

سپری کردن تعطیلات راهی کرواسی شده بودند صبح دیروز به تهران بازگشتند. 
     زین الدین زیدان، ســرمربی رئال مادرید مدعی شد که با وجود انتقادات 

زیادی که از بیل مطرح می شود، او همچنان بازیکنی کلیدی در تیم اوست.
  تیری هانری، اســطوره باشگاه آرســنال به انتقاد از عملکرد تیمش مقابل 
لیورپول پرداخت و گفت که او هیچ ربطی به تیمی که مقابل لیورپول تماشایش 

کرد، ندارد.
  پپ گواردیولا، سرمربی منچسترسیتی مدعی شد که لیگ برتر، سخت ترین 

لیگی نیست که در آن فعالیت کرده است.
  لئوناردو بونوچی، مدافع میلان مدعی شد که تیمش در مسیر پیشرفت قرار 

دارد ولی این تیم هنوز نتوانسته به سطح یووه و ناپولی برسد.

فغانی: وقت فکر 
کردن به صحبت های 

کامرانی فر را ندارم
فارس: داور بیــن المللــی فوتبال 
کشورمان در خصوص اظهارات حسن 
کامرانی فر رئیس سابق دپارتمان داوری 

که گفته بود بهتر است محمدرضا فغانی به اظهارات برادرش علیرضا فغانی بابت 
الیت نشدن او در داوری پاسخ بدهد گفت: باید بگویم که الان همه تمرکز من 
روی بازی بین المللی و قضاوت در بازی ژاپن و استرالیا است و وقت فکر کردن 
به این صحبت ها را ندارم.علیرضا فغانی ادامه داد: مهم نیســت کامرانی فر چه 
می گوید چرا که او الان در تشکیلات داوری تصمیم گیرنده نیست و خوشبختانه 

داوران هم این روزها در آرامش کار خودشان را انجام می دهند.

افاضلی: صبا نیاز به 
حداقل ۱۰۰ جلسه 

تمرین دارد
تسنیم: سرمربی تیم فوتبال صبای قم 
معتقد است تیمش به تغییرات زیاد، از 
جمله حداقل ۱00 جلســه تمرین نیاز 

دارد.هومن افاضلی درباره شکست 4 بر صفر صبای قم مقابل خونه به خونه بابل در 
هفته سوم لیگ دسته اول اظهار داشت: بازی بسیار سختی را پشت سر گذاشتیم. آن 
هم به این خاطر که من تمرینی با تیم نداشتم، حتی اسم بازیکنان تیم را نمی دانستم 
و ۱0 دقیقه قبل از بازی، تیم را در رختکن در اختیار گرفتم. به خاطر اتفاقاتی که در قم 
سازماندهی شده بود، مربی تیم به بابل نیامد و کسی بالای سر تیم نبود. نیت من این 

بود که این بازی کنار تیم نباشم، اما مجبور شدم روی نیمکت صبا بنشینم.

ناصحی: پتانسیل 
گرفتن سهمیه را 

داریم
تســنیم: کاپیتان تیم فوتبال پدیده 
خراسان در پاســخ به این پرسش که آیا 
تیمش شانس دستیابی به سهمیه لیگ 

قهرمانان آسیا را دارد، اظهار داشــت: ما چنین پتانسیلی را داریم که سهمیه آسیا 
بگیریم و در بازی با اســتقلال ثابت کردیم که تیم پرقدرتی هستیم. امیدواریم در 
نهایت به هدفی که داریم برســیم. رضا ناصحی افزود: من معتقدم که تیم ما باید 
خیلی سخت گل بخورد و رفع نقاط ضعف مان در سازمان دفاعی تیم الزامی است. ما 
در زمین مسابقه با این بازیکنان توانایی گل زدن داریم، ولی مهم این است که گل 
نخوریم و حتی رضا مهاجری هم روی این موضوع تأکید دارد. ما باید تمرکزمان را 

در دفاع تیمی بیشتر کنیم.
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ورزشـــی

واقعیت های تلخ پرونده پیرمرد لجوج پرتغالی
نه پول ژوزه را دارند و نه پول دستیارانش را دادند

ورزش: پرونــده مانوئــل ژوزه همچنــان برای 
پرسپولیس دردسرساز اســت. چند روزی است 
حکم پرونده او هم از دادگاه عالی ورزش آمده اما 
باشگاه پرسپولیس برای پرداخت بدهی او مشکل 
دارد تا ایــن پرونده همچنــان بزرگترین معضل 
باشگاه و البته مهم ترین دغدغه هواداران تیم باشد.

*پول دستیاران پرداخت نشده؟
هفته گذشته در خبرها آمده بود بدهی 430 هزار 
دلاری دستیاران ژوزه پرداخت شد اما اینطور که از 
صحبت های طاهری برمی آید این اتفاق هنوز رخ 
نداده است. البته بعید نیست طاهری این بدهی را 
کنار بدهی عظیم به خــود ژوزه بگذارد تا وخامت 
ماجرا را نشــان بدهد و کمک های مالی بیشتری 

دریافت کند.
*مهلت تعیین نشده!

وقتی حکم دســتیاران ژوزه از سوی دادگاه عالی 
حکمیت ورزش اعلام شد باشگاه پرسپولیس هر 
بار اعلام می کرد زمان پرداخــت پول را نمی داند 
و برای اطلاع از این مســئله اســتعلام گرفته. با 
صحبت های جدید طاهری مشــخص می شــود 
استعلام آنها بی پاسخ مانده و باشگاه در خصوص 

مهلت پرداخت بدهی به ژوزه و دستیارانش دچار 
سردرگمی عجیبی اســت. طاهری در مصاحبه 
دیروزش به این نکته اشاره کرد که در حکم مانوئل 
هیچ مهلت پرداختی به باشــگاه داده نشده و باید 
نهایتا ظرف چند روز آینده این پول تهیه و به ژوزه 

پرداخت شود.
*حامی جدید پول نمی دهد 

مدیر عامل باشگاه پرســپولیس مدعی است این 
باشــگاه باید از تمام مخارج معمولش مثل حقوق 
بازیکنان و کادر فنی و سفرها بزند تا بلکه طلب ژوزه 

را فراهم کند. از طرفی در حالی که گفته می شود 
پرسپولیس بخشی از پول گرفته شده از ایرانسل را 
به ژوزه خواهد داد، طاهــری در این باره می گوید 
چنین صحبتی با حامی مالی نداشــته اند! اینجا 
سوال مهمی پیش می آید و آن اینکه پرسپولیس 
۱۲ میلیــارد تومان را کجا مهم تــر از این پرونده 

هزینه می کند؟
*مشکل در آسیا؟

علی اکبر طاهری در دو روز گذشته سه مصاحبه 
انجام داده و مهم ترین نگرانــی اش را پرونده ژوزه 

اعلام کرده اســت. او بــه این نکته اشــاره کرده 
که می ترســد اگر این پرونده حل نشــود دامن 
پرسپولیس را در آسیا بگیرد. البته طاهری سعی 
دارد با ملی جلوه دادن مشــکل باشگاه خیلی زود 
کمک های دولتــی را دریافت کنــد وگرنه همه 
باشگاه ها هم این مشــکل را دارند و با تهدید  ای 
اف ســی چنانچه بدهی های خود را تسویه نکنند 
با محرومیت و ابطال پروانه حرفه ای شــان مواجه 

می شوند.
* اتهام به مدیران قبلی

مسئولان باشگاه پرســپولیس از معاون حقوقی 
گرفته تــا مدیرعامل همــواره در مصاحبه های 
خود مدیران پیش از خود در باشــگاه را متهم 
به کوتاهــی یا خیانت در خصــوص این پرونده 
کرده اند. در آخرین نمونه از این دست اتهامات، 
 CAS طاهری گفتــه: »متاســفانه در دادگاه
وقتی وکلای مــا حاضر می شــدند، آنها نامه ها 
و مســتنداتی را ارائه می کردند کــه به امضای 
مدیران قبلی باشــگاه رســیده بود اما شــماره 
آن نامه ها با شــماره نامه های باشگاه مطابقت 
نداشت. یعنی گویی این نامه ها اصلا در باشگاه 

شماره نشده بود.«
*قسطی بی قسطی

اگر پرسپولیس می توانست بدهی ۶ میلیاردی به 
مانوئل ژوزه را در چند بخش بــه او پرداخت کند 
شــاید دغدغه مدیران باشــگاه کمتر می شد اما 
طاهری می گوید وکیل مانوئل مته به خشــخاش 
می گذارد و در این خصوص اصلا با پرســپولیس 

راه نمی آید.
*هر روز سنگین تر از قبل

طبق اعلام مدیرعامل باشــگاه پرســپولیس رقم 
بدهی به مانوئل ژوزه اصلا ثابت نیســت! طاهری 
گفته: »طبق آخرین محاسباتی که داشتیم بالای 
یک میلیون و ۲00 هزار یورو بوده که البته همانطور 
که گفتم این بدهی روزشمار است و من باید بگویم 
منظورتان از طلب ژوزه الان اســت یا الان!« البته 
پرسپولیس بدشــانس هم بود چرا که اگر پیرمرد 
پرتغالی بعد از ترک این باشــگاه در تیم دیگری 
مشغول می شد الان این عدد ترسناک کمتر شده 
بود اما ژوزه با تجربه هم کارش را بلد بود و تا ریال 
آخر قراردادش از پرسپولیس را به اضافه جریمه ها 

خواهد گرفت.

شایان مصلح : از انتخابم
 خیلی هم  راضی ام

مهر: مدافع تیم فوتبال پرســپولیس که نخســتین فصل 
حضورش را در این تیم ســپری می کنــد گفت: زمانی که 
می خواســتم به این تیم بیایم ذهنیتم چیز دیگری بود اما 
حالا احساس آرامش دارم.شایان مصلح ضمن بیان مطلب 
فوق گفت: فکرش را هم نمی کردم وقتی به پرسپولیس می 
آیم اینقدر همه چیز خوب باشد. همه چیز سر جای خودش 

است و کمترین مشکل در بین اعضای تیم وجود دارد.

در پرسپولیس باندی وجود ندارد
مدافع سرخپوشان پایتخت که ابتدای فصل جاری به جمع 
شاگردان برانکو ایوانکوویچ اضافه شــده بود درباره شایعه 
وجود برخی باندها در بین بازیکنــان این تیم افزود: من از 
یک تیم شهرستانی آمده بودم. انتظار داشتم که وقتی به این 
تیم می آیم با برخی چالش ها در برخورد با بازیکنان روبرو 
شوم. اما اینگونه نبود. از همان روز اول بهترین رفتارها انجام 
شد. همه چیز در وضعیت ایده آل جلو رفت. خبری هم از 
باند بازی نبود. رفاقت زیادی بین تک تک اعضای تیم وجود 
دارد. چه بازیکنی که تازه وارد است و چه کاپیتان تیم که 
برای تمام بازیکنان از احترام ویژه ای برخوردار هستند. یکی 

از رموز موفقیت پرسپولیس همین موضوع است.
اصلا پشیمان نیستم

مصلح درباره انتخاب پرسپولیس تصریح کرد: حرف هایی 
گهگاه به گوشم می رسد که معمولا خیلی زود هم فراموش 
می کنم. مثلا مــی گویند اگر جای دیگری بودم شــرایط 
بهتری برایم رخ می داد. من به پرســپولیس آمده ام و در 
پرسپولیس بازی می کنم. از این انتخابم هم خیلی راضی ام. 
تردیدی در این موضوع ندارم که می توانم با پرسپولیس باز 

هم رشد کنم.
الاهلی حریف خطرناکی است

مصلح درباره دیدار برگشت مقابل الاهلی عربستان اظهار 
داشت: آنها تیم خیلی قدرتمندی هستند و امکاناتی که تیم 
های آسیایی دارند قابل مقایسه با ما نیست. پول یک نفر از 
بازیکنان الاهلی با تمام بودجه باشگاه پرسپولیس برابری می 
کند. باید حواسمان به آنها در بازی برگشت باشد. بدشانسی 
که در دیدار رفت داشتیم این بود که همان ابتدای بازی گل 
خوردیم. بعد از آن هم درست در دقایق ابتدایی نیمه دوم گل 
خوردیم و کار باز هم سخت تر شد. وقتی باخت را  در چنین 
شرایطی به تســاوی تبدیل می کنیم لذتبخش است. فکر 
می کنم شرایط آب و هوایی در ابوظبی بهتر باشد و بتوانیم 

نتیجه خوبی در آنجا بگیریم.



 واليبــال  ورزش  تيم ملــى واليبال 
نوجوانان ايران در هشتمين و آخرين مسابقه 
خود در رقابت هاى قهرمانــى جهان موفق 
به شكســت روسيه شــد تا براى دومين بار 
به مدال طــلاى اين رقابت ها دســت يابد. 
ايران  در ديدار نهايى اين رقابت ها به مصاف 
روسيه رفت و سه بر يك به پيروزى رسيد تا با 
هشت پيروزى متوالى قهرمان اين رقابت ها 
شــود. تيم ايران در اين رقابت ها 24 ست 
حريفان خود را شكســت داد و تنها در سه 

ست مغلوب شد.
ملى پوشان نوجوان ايران در ديدارهاى قبلى 
(دور مقدماتى) موفق به شكست ايتاليا (سه بر 
دو)، مكزيك (سه بر صفر)، چين (سه بر صفر) 
و جمهورى چك (ســه بر صفر) شده بودند و 
در ديدار مراحل اول و دوم پلى آف نيز تركيه 
و برزيل را سه بر صفر شكست داده بودند. تيم 
ايران در مرحله نيمه نهايى نيز كره جنوبى را 

سه بر صفر از پيش رو برداشت.
محمد وكيلى ســرمربى تيم ملــى واليبال 
نوجوانــان ايران در ابتداى مســابقه با تركيه 
از تركيب مهدى جلوه، اميرحســين توخته، 
اميرمحمــد فلاحت خواه، مرتضى شــريفى، 
اميرحسين اسفنديار، پوريا يلى و محمدرضا 

حضرت پور استفاده كرد.

*ستاره هاى ايران
در اين بين پوريــا يلى با عملكــردى خوب 
توانست 27 امتياز را كسب كند و عنوان امتياز 
آورترين بازيكــن ميــدان را از آن خود كند.
همچنين مرتضى شريفى كاپيتان تيم ملى نيز 
با 17 امتياز نقش مهمى در كسب مدال طلاى 

جهان براى نوجوانان ايران ايفا كرد.
با اين حال امير حسين اســفنديار موفق شد 
عنوان امتيــاز آورترين بازيكن مســابقات و 
همچنين عنوان بهترين دريافــت كننده را 

از آن خــود كند. امير حســين توخته هم به 
عنوان بهترين مدافع وسط رقابت ها انتخاب 
شــد.جالب آنكه نامى از پوريا يلــى با وجود 
درخشــش در قهرمانى جهان، در اين ليست 

ديده نمى شود.
*نسل طلايى

پس از گذشت 10 سال از نخستين قهرمانى 

نوجوانان ايران در جهان، نسل طلايى ديگرى با 
هدايت محمد وكيلى راهى بحرين شدند. بلند 
قامتان ايران با درخشش خيره كننده و بدون 
شكست راهى فينال شدند و در ديدار پايانى 
هم روسيه را ســه بر يك مغلوب قدرت خود 
كرده و به مدال طلا دســت يافتند. اين مدال 
پنجمين مدال تاريخ ايران در نوجوانان جهان 

به حساب مى آيد. با كسب دومين مدال طلاى 
جهانى ايران صربستان را در رنكينگ مدالى 
پشت سر گذاشت و با دو مدال طلا ، دو مدال 
نقره و يك مدال برنز پس از برزيل و روسيه در 

رده سوم قرار گرفت.
عملكرد نوجوانان ايران در طول حضورش در 
قهرمانى جهان ســتودنى است. اين عملكرد 
آن جا درخشــان تر جلوه مى كند كه تاكنون 
هيچ تيم ديگرى از آســيا به كسب مدال طلا 
نائل نيامده است و تنها كشورهاى چين (دو 
نقره) ، ژاپن (يك نقــره و دو برنز) ، هند (يك 
نقره) و كره جنوبى (دو برنز) موفق به كسب 

مدال شده اند.
نســل طلايى جديدى كه بســيار با اقتدارتر 
از ســال 2007 قهرمان جهان شدند نشان از 
آن دارند كه در ســال هاى آتى اين بازيكنان 
پست هاى مختلفى در تيم   ملى بزرگسالان را 

مى توانند پوشش دهند.

نوجوانان قهرمان جهان شدند

نسل طلايى واليبال ايران از راه رسيد
صبوريان خبر داد 

افتتاح استخر قهرمانى
 شهيد «حججى»  با حضور وزير 

ورزش و جوانان در مشهد  
ورزش: مديركل ورزش و جوانان خراســان رضوى گفت: استخر 
قهرمانى اداره كل ورزش و جوانان خراســان رضوى با نام شهيد 
مدافع حرم «محسن حججى» همزمان با هفته دولت با حضور وزير 

ورزش و جوانان در مشهد مقدس افتتاح خواهد شد.
كوروش صبوريان اظهار كرد:به مناسبت هفته دولت در خراسان 
رضوى برنامه ها و افتتاحيه هاى مختلفى در حوزه ورزش و جوانان 
استان كه از پيش برنامه ريزى  شــده انجام  خواهد شد كه روز سه 
شنبه با حضور وزير ورزش و جوانان كشــورمان استخر قهرمانى 
اداره كل ورزش و جوانان خراسان رضوى كه به نام مقدس شهيد 
مدافع حرم محســن حججى نام گذارى شــده در مشهد مقدس 

افتتاح خواهد شد.
مديركل ورزش و جوانان خراسان رضوى خاطرنشان كرد: تكميل 
اين پروژه به دليل كمبود منابع اعتبارى چندين ســال به تعويق 
افتاده بود اما با دستور ويژه وزير ورزش و جوانان اين استخر تكميل 

شد و روز سه شنبه افتتاح مى شود.

 كيانوش در نور رويت شد
ورزش: سومين روز از اردوى ســطح درياى تيم ملى بزرگسالان 
كشورمان به ميزبانى دشت نور شهرستان نور هم اكنون با 12 وزنه 

بردار در حال برگزارى است.
طبق اعلام فدراسيون 12 ملى پوش هم اكنون در اردوى تيم ملى 

حضور دارند كه اسامى آنها به شرح زير است: 
مجيد عسگرى (دسته 69 كيلوگرم)، كيانوش رستمى، على ميرى، 
صالح چراغى (دسته 85 كيلوگرم)، ســهراب مرادى، سيد ايوب 
موسوى (دسته 94 كيلوگرم)، محمدرضا برارى، عليرضا سليمانى، 
على هاشمى (دســته 105 كيلوگرم)، بهداد ســليمى، همايون 

تيمورى و سعيد على حسينى (دسته 105+ كيلوگرم).
نكته جالب در ميان اين اســامى حضور كيانوش رستمى است كه 
تصميم گرفته تيم ملى را بعد از مدت ها دورى در اين اردو همراهى 
كند. به نظر مى رسد بعد از جدايى ســجاد انوشيروانى فضا براى 
بازگشت قهرمان المپيك در وزن 85 كيلوگرم مهيا شده؛ اگرچه او 

را برادرش به عنوان مربى همراهى مى كند. 

كلاف فدراس يون تيراندازى پيچيده 
شد

ورزش: ماجراى انتخابات فدراســيون تيراندازى يكى از پرحاشيه 
ترين اتفاقات ورزش در ســال اخير بود، بركنارى هاشمى از رياست 
فدراسيون با حكم ديوان، برگزارى مجمع و انتخاب دادگر به عنوان 
رئيس و ســرانجام حكم جديد ديوان عدالت ادارى مبنى بر صحت 
انتخابات سال 93 شرايط را در تيراندازى تبديل به كلافى سردرگم 
كرد. ســرانجام وزارت ورزش و جوانان با توجه به تناقض آرا از ديوان 
عدالت ادارى خواست تا نظر خود را در خصوص نحوه اجراى حكم (با 
توجه به برگزارى مجمع و انتخاب شدن دادگر) عنوان كند. سيد مهدى 
هاشمى با بيان اينكه ديوان عدالت ادارى نظر خود را به وزارت ورزش و 
جوانان ارائه كرده است گفت: ديوان پاسخ سوال وزارت ورزش و جوانان 
را داده و بر اجراى حكم تاكيد كرده است. من رونوشت نامه را در اختيار 
ندارم اما مى دانم كه ديوان مجددا بر اجراى هرچه سريعتر اين حكم 
تاكيد كرده است. وى در پاسخ به اين سوال كه آيا ديوان در خصوص 
نحوه اجراى حكم چيزى بيان كرده گفت: تاكيد ديوان بر اجراى حكم 
است و فكر مى كنم نحوه آن نيز كاملا مشخص باشد. بهتر است اين 

سوال را از وزارت ورزش و جوانان بپرسيد.

خبر

پنجشنبه 9 شهريور  مقدماتى جام جهانى 2018 روسيه
 كره جنوبى - ايران

 ساعت: 16:30 زنده از شبكه سه  

پنجشنبه 9 شهريور مقدماتى جام جهانى 2018 روسيه
 فرانسه - هلند

 ساعت: 23:15 زنده از شبكه سه 

جمعه 10 شهريور  مقدماتى جام جهانى 2018 روسيه
 جمهورى چك - آلمان

 ساعت: 23:15 زنده از شبكه سه  

جمعه 10 شهريور مقدماتى جام جهانى 2018 روسيه
 دانمارك - لهستان

 ساعت: 23:15 زنده از شبكه ورزش  

انگليس / ليگ برتر
 وست برومويچ 1 - 1 استوك سيتى

 چلسى 2 - 0 اورتون
 ليورپول  4 - 0 آرسنال

 تاتنهام 1 - 1 برنلى
اسپانيا/ لاليگا

 لاس پالماس 1 - 5 اتلتيكومادريد
ايبار 0 - 1 بيلبائو

 اسپانيول 0 - 1 لگانس
 ختافه 0 - 1 سويا
ايتاليا / سرى آ

 تورينو 3 - 0 ساسولو 
 كيه وو 1 - 2 لاتزيو

 كروتونه 0 - 0 هلاس ورونا
 فيورنتينا 1 - 2 سامپدوريا
آث ميلان 2  - 1 كاليارى

 ناپولى 3 - 1 آتالانتا
 اسپال 3 - 2 اودينزه
آلمان / بوندسليگا

 لايپزيش 4 - 1 فرايبورگ
 هانوفر 1 - 0 شالكه

ميز نتايج

ورزش در سيما

15

پى اس جى و دومين 
خريد گران قيمت 

تاريخ
گل: در حالــى كــه پاريس ســن ژرمن با 
پرداخــت 222ميليون يــورو، بزرگترين 
نقل وانتقال تاريخ فوتبال را با خريد نيمار از 

بارسلونا رقم زد، اما به اين بسنده نكرده و كيليان امباپه، داغ ترين استعداد فوتبال اروپا 
را نيز به جمع خود اضافه كرد. در حالى كه نوجوان 18ســاله موناكو با گذراندن فصلى 
فوق العاده، توجه تمامى باشگاه هاى بزرگ اروپا را به خود جلب كرد، اما اين پى اس جى 
بود كه در خريد خود موفق عمل كرده و با پرداخــت 180ميليون يورو وى را به پاريس 
آورد. البته آن ها كه با خرج بسيار زياد براى نيمار خود را در خطر شكستن قانون فيرپلى 
مالى فيفا قرار داده اند، براى كمتر كردن اين ريسك، فعلا امباپه را قرضى خريدارى كردند 

و پول مورد نظر را تابستان آينده به موناكو پرداخت خواهند كرد. 

آنرى: چرا بايد سانچز 
در آرسنال بماند؟

اسكاى اســپورتس: بعد از شكســت 
تحقيرآميز چهار بر صفر آرسنال از ليورپول، 
اسطوره توپچى ها به الكسيز سانچز ستاره 
كنونى اين تيم حق داد كه بخواهد لندن را 

ترك كند. تيرى آنرى معتقد است: چرا بايد سانچز با تماشاى چنين عملكردى از تيمش 
در آرســنال بماند؟ اين بازى دليل آن اســت كه بازيكنى مانند او و اوكسليد چمبرلين 
نخواهند قرارداد خود را با اين باشگاه تمديد كنند. شكى نيست كه آرسنال در زمان حاضر 
مشكلى جدى دارد. عملكرد آرسنال به قدرى بد بود  كه نمى توانستم بازى را تماشا كرده 
و مى خواستم اســتوديو را ترك كنم. در حال حاضر هيچ احساسى بين خودم و آرسنال 

نمى بينم و اين در مورد طرفداران نيز صدق مى كند.

مورينيو: جونز مدافع 
ايده آل من است

گارديــن: بعــد از قرارگيــرى در قلب 
خط دفاعى در ســه كلين شــيت پياپى 
منچستريونايتد در فصل جديد، سرمربى 
شياطين ســرخ معتقد اســت فيل جونز 

تمامى عوامــل لازم براى تبديل شــدن به 
بهترين مدافع اين تيم را دارا مى باشــد. ژوزه مورينيو مى گويد: جونز از نظر پتانســيل 
بازيكنى بسيار خوب و با 25سال سن هنوز جوان و مشــغول يادگيرى مى باشد. اما او 
سال ها است كه از نظر تعداد زياد مصدوميت دچار مشكل بوده است. هم اكنون هم از 
درد در ناحيه مچ پاى خود گلايه دارد و بازيكنى است كه بايد حواس من و تمامى كادر 
پزشكى و بدن سازى به وى جمع باشد. اگر بتوانيم او را از مصدوميت دور نگه داريم، همه 

چيز را به عنوان يك مدافع بى نقص و ايده آل در اختيار دارد.

 تيم ملى نونهالان 
تكواندو  قهرمان جهان شد 

ورزش: در پايان ســومين دوره مســابقات قهرمانى نونهالان 
جهان، تيم ملى تكوانــدو ايران در مجموع تيمى(دختر و پســر) با 

كســب 3 مدال طلا، 5 نقره، يك برنز و 106 امتياز توانست بر سكوى 
قهرمانى جهان بايستد.

 ســومين دوره مســابقات قهرمانى نونهــالان جهــان  باحضور 420 
تكواندوكار (230 پسر و 190 دختر) از 45 كشور در سالن «المپيك 
ورزش و جوانان» شرم الشــيخ آغاز شــد و   با قهرمانــى تيم ملى 

تكواندو ايران به پايان رسيد.
 تيم تايلند با 3 طلا، 3 نقره و 3 برنز و 93 امتياز بر ســكوى نايب 

قهرمانى ايســتاد و تركيه با 2 مدال طلا، 3 نقره و 3 برنز 
سوم شد.

احتمال 
غيبت طولانى مدت 
مارى از دنياى تنيس

گاردين: اندى مارى اعلام كرد كه مشورت با متخصصان مختلف 
براى پيدا كردن راه حلى غير از عمــل جراحى نتيجه  نداده و او بايد 

دوباره بر روى لگن خود جراحى انجام دهد.
آسيب ديدگى  ناحيه لگن اندى مارى ابتدا باعث شد كه در نيمه نهايى اپن 
فرانسه شكست بخورد و سپس از يك چهارم نهايى ويمبلدون كنار برود. 
مارى شش هفته  استراحت داشت اما اين استراحت براى شركت در اپن 
آمريكا كافى نبود.مارى به دليل غيبت در برخى از مســابقات تنيس 

اخير در رنكينگ جهانى از صدر به رده دوم سقوط كرد. در صورتى 
كه مارى دوباره زير تيغ جراحى برود، در ســن 30 سالگى 

احتمال دارد كــه دوباره ريــكاورى طولانى مدتى 
داشته باشد. 

 غفور: 
مردم از ما قهرمانى

 مى خواهند
ورزش ســه:  بازيكن تيم ملى واليبال گفت: اگر در شرايط ايده 
آل باشيم، مى توانيم يكى از سكوهاى جام بين قاره اى را كسب كنيم. 

 2 هفته ديگر رقابت هاى جام بين قاره اى واليبال در ژاپن با حضور ايران، 4 
تيم برتر از قاره هاى مختلف و همچنين ميزبان پيگيرى مى شود. اردوى تيم 
ملى ايران از ابتداى شهريورماه زير نظر كولاكوويچ آغاز شده و يكى از بازيكنان 

باتجربه اين تيم اميدوار به كسب نتايج خوب در اين تورنمنت است. 
اگر بخواهيم طبق انتظار بالاى مردم پيش برويم كه مى دانم آنها قهرمانى 
مى خواهند و به دومى هم راضى نمى شوند. من نمى خواهم جايگاهى 
را پيش بينى كنم و واقعيت اين اســت كه خودمان انتظار داريم 

بازى هاى خوبى مقابل تيم هايى چون ايتاليا، آمريكا، فرانسه 
و برزيل انجام دهيم. اگر در ســطح بالايى بازى كنيم، 

كسب يكى از سكوهاى اين مسابقات هم دور 
از دسترس نيست.
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توئيتر باشگاه بارسلونا با انتشــار كليپى از مراسم 
معارفه عثمان دمبله خريد جديد و گرانقيمت خود 
كه در ورزشگاه نيوكمپ در مقابل تماشاگران مشغول 
انجام حركت هاى نمايشى با توپ است، از شماره يازده 

جديد خود رونمايى مى كند.

على كريمى با انتشار عكسى در اينستاگرامش از سه 
فرزند خود يعنى هاوش، هيرســا و هيما شايد براى 
اولين بار در كنار يكديگر تصويرى منتشر مى كند و 
بيش از 200هزار لايك از فالوورهايش دريافت كرده 

است.

اينستاگرام فيفا با انتشار عكسى از سردار آزمون و 
مهدى طارمى در كنار يكديگر، از شروع دور جديد 
مقدماتى جــام جهانى خبــر داده و از فالوورهايش 
مى پرسد كه به نظر آن ها چه تيمى به روسيه، برزيل و 

ايران در جام جهانى آ ينده خواهد پيوست.               

سردار آزمون مهاجم تيم ملى كشورمان كه ديرتر از 
ديگر ملى پوشان عازم كره جنوبى شده، عكسى در 
استورى اينستاگرامش منتشر كرده كه پيش از سفر، 
در خيابان هاى تهران در اتومبيل گران قيمتش مشغول 

رانندگى است.

در غياب مارى و جوكوويچ در رقابت هاى يواس اوپن
دوئل «نادال» و «فدرر»  براى آخرين گرنداسلم سال

دلارام عظيمى: شمارش معكوس براى آغاز آخرين گرنداسلم 
تنيس جهان هم به پايان رسيد. رقابت هاى تنيس يواس اوپن از 
ديروز در فلاشينگ ميدوز نيويورك آغاز شد و در بخش مردان در 
غياب جوكوويچ و مارى مصدوم، همچون ســال هاى نه چندان 
دور رقابت براى كســب عنوان قهرمانى بين راجر فــدرر و رافا 
نادال خواهد بود كه با توجه به قرعه كشى روز جمعه، به احتمال 
فراوان در بازى نيمه نهايى با هم روبرو خواهند شد. نادال دوشنبه 
هفته گذشته بار ديگر به صدر رنكينگ تنيس جهان بازگشته و 
درسالهاى 2010 و 2013 فاتح رقابت هاى يواس اوپن بوده است. 
فدرر هم كه در پنج دوره اين رقابت ها از ســال 2004 تا 2008 
جام قهرمانى را بالاى سر برده و امسال هم در اوپن استراليا و در 
ويمبلدون دو گرند اسلم ديگر به كلكسيون افتخارات خود اضافه 
كرده، به اندازه رقيب اسپانيايى و حتى شايد بيشتر شانس قهرمانى 
اين رقابتها را داراست. اندى مارى كه از رقابت هاى ويمبلدون تا 
حالا به دليل مصدوميت از رقابت هاى تنيس دور بوده، در آخرين 
لحظه اعلام كرد كه در يواس اوپن هم شركت نمى كند. پيش از او 
نواك جوكوويچ و استن واورينكا كه به ترتيب فيناليست و قهرمان 
دوره قبلى اين رقابتها بودند، كى نيشيكورى كه سال 2016 به 
نيمه نهايى اين تورنمنت رســيده بود و ميلوس رائونيچ كانادايى 
هم هريك به دليل آســيب ديدگى از اين رقابت ها كناره گيرى 

كرده بودند. الكساندر زورف 20 ساله تنيسور شماره 6 رنكينگ 
جهانى كه حالا براى نخستين بار درجمع چهار تنيسور برتر قرار 
گرفته، آماده است بعد از درخشــش در مسترز 1000 كانادا، بار 
ديگر شگفتى آفرينى كند. علاوه بر او مارين چيليچ قهرمان  سال 
2014 اين رقابت ها و دومينيك تيم 23 ساله و ديميتروف قهرمان 
مسترز 1000 سين سيناتى هم مى توانند اصلى ترين موانع براى 
ادامه ســلطه طلبى رافا نادال و راجر فدرر در رقابت هاى تنيس 
سال 2017 تلقى شوند.  مارى تنيسور شماره 2 جهان كه با قرعه 
نسبتا راحت و خوبى هم روبرو شــده بود، تا آخرين لحظه اميد 
داشت كه در رقابت هاى يواس اوپن به زمين رود ولى در نهايت 
تسليم درد شد تا يو اس اوپن امسال با فهرست بلندى از ستاره هاى 
مصدوم روبرو شود. همين آسيب ديدگى به قيمت از دست دادن 
صدرنشينى او در رنكينگ جهانى تمام شد. به همين خاطر نبرد 
براى قهرمانى يواس اوپن به آن ســوى جدول رقابتها كشــيده 
مى شود. اما در غياب مارى در جدول دوم چه رخ مى دهد؟ مارين 
چيليچ سيد شماره پنج جاى تنيسور اسكاتلندى را مى گيرد و 
جاى او به طور خودكار به سم كوئرى آمريكايى اختصاص مى يابد 
و فيليپ كولشرايبر هم جاى او را خواهد گرفت. اين بدترين اتفاق 
ممكن براى راجر فدرر بود كه بايد با سخت ترين حريفان ممكن 

در روزهاى آتى روبرو شود.

پيام ولاسكو
خوليو ولاسكو، مربى اسبق تيم ملى ايران در پيامى به امير خوش خبر سرپرست تيم 
ملى بزرگسالان، خوشحالى خود را از پيروزى ايران در مسابقات نوجوانان جهان ابراز 
كرد و ضمن ستايش وكيلى سرمربى تيم زير 19 سال پسران ايران، آينده واليبال ايران 
را روشن دانست و گفت: اين پيروزى بزرگ را به واليبال ايران تبريك مى گويم. باز هم 
خوشحالم كه سال ديگر، تيم ملى ايران به آرژانتين مى آيد. اميدوارم آقاى داورزنى 
هم بتواند به آرژانتين بيايد هر چند مى دانم كه ايشان در حال حاضر در وزارت فعاليت 
دارند. براى خوآن و تيم زير 23 سال بسيار متاسف شدم اما مى دانم كه خوآن كارش را 

به درستى انجام داد و واليبال ايران آينده بسيار روشنى دارد.

كشتى نه زيبا شد، نه جذاب
كشتى باز هم در خطر حذف از 

المپيك؟
امير كوشــا: چند ســالى اســت كه بحث حذف كشتى از 
رقابت هاى المپيك به گوش مى رسد. اين مساله 3 سال قبل به 
اوج رسيد. به صورتى كه خيلى ها كشتى را ورزش حذف شده 
از رقابت هاى المپيك مى دانستند اما تلاش آمريكا، روسيه و 
ايران اجازه نداد اين اتفاق بيفتد. البته IOC (كميته بين المللى 
المپيك) فقط با اين شرط كه كشتى زيباتر و جذاب تر شود، با 
ماندن كشتى در المپيك موافقت كرد. با اين اتفاق، فدراسيون 
جهانى كشــتى (FILA) كه ديگر به اتحاديه كشتى جهان 
تغيير نام داده بود، به دنبال راهكارى بود كه كشتى را زيباتر 
كند. جلســات مختلفى در اين زمينه برگزار شد و تغييرات 
زيادى صورت گرفت تا كشتى جذاب تر شود. مهمترين كارى 
كه در اين زمينه انجام شــد، تغيير زمان كشــتى از 3 تايم 2 
دقيقه اى به 2 تايم 3 دقيقه اى بود. مسئله اى كه كمك زيادى 
به كشتى كرد. به جز اين مساله، امتياز دادن ها هم تغيير كرد. 
شايد اين مسئله از نظر عده اى به زيبايى كشتى كمك كرده 
باشد، چراكه وقتى كشــتى گيرى از حريف عقب است، براى 
اينكه به اصطلاح (به خاطر فاصله 8 امتيازى در كشتى فرنگى 
و 10 امتيازى در كشتى آزاد) ضربه فنى نشود، از حالت دفاع 
خارج شود و به دنبال كسب امتياز باشد تا حداقل ضربه فنى 
نشود اما در مقابل اتفاقاتى افتاد كه زيبايى كشتى را از بين برد. 
مثلا اينكه ديگر شاهد كشتى هاى زيبا و رد و بدل شدن فنون 
مختلف نبوديم. به صورتى كه شايد اگر سوپراستارها در اين 
رقابت ها حضور پيدا نمى كردند، آنهايى كه به سالن مى رفتند 
از كشتى زده و از حضور در سالن پشــيمان مى شدند. به هر 
حال چيزى كه بيش از مدال هاى رنگارنگ و ناكامى ايران در 
رقابت هاى جهانى پاريس به چشم مى خورد، اين بود كه كشتى 
نه تنها زيبا و جذاب نشده، بلكه از جذابيت و زيبايى گذشته اش 
هم فاصله زيادى گرفته. با اين اتفاقات بعيد نيســت بار ديگر 
كشتى در خطر حذف از رقابت هاى المپيك قرار بگيرد. چراكه 
IOC فقط تا 2020 فرصت داده و قرار است بعد از آن، باز هم 
شرايط كشتى براى حضور در المپيك بررسى شود. اگرچه نفوذ 
و قدرت آمريكا و روسيه براى حذف نشدن كشتى در المپيك 
اميد براى ادامه اين ورزش در مهمترين رقابت هاى ورزشــى 
جهان را بالا مى برد اما بعيد نيست باز هم بحث حذف كشتى از 
المپيك پيش بيايد و اين بار به صورت جدى ترى پيگيرى شود. 
مگر اينكه اتحاديه جهانى كشتى راهكارى جديدى براى حل 

مشكل از بين رفتن جذابيت و زيبايى كشتى در نظر بگيرد.

  يادداشت   



 جامعه/ مریم احمدی شیروان 
 تراریخته هــا یا همان دســتکاری 
شــده های ژنتیــک از آن دســته 
محصولاتی هستند که منتقدان بسیاری دارند؛ 
با این حال شنبه شب گذشته عیسی کلانتری، 
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست کشور در 
نخستین گفت و گوی تلویزیونی خود عنوان کرد: 
هیچ مخالفتی با محصولات تراریخته ندارد. وی 
مخالفان این محصــولات را متهم کرد که هیچ 
دلیل علمی و منطقی ندارند و تنها شعار می دهند. 
اظهاراتی که سبب نگرانی بسیاری از پژوهشگران 

برای سلامت مردم شد. 

  نباید عجله کنیم
یک عضو هیئت علمی پژوهشگاه ملی مهندسی 
ژنتیک و زیســت فناوری در همین خصوص به 
خبرنگار ما می گوید: مســئله تراریخته ها به این 
سادگی که فکر می کنید نیست. وقتی 38 کشور 
پیشرفته اروپایی این محصولات را منع می کنند، 
حتماً مواردی را می دانند کــه ما هنوز به آن ها 
نرسیده ایم. فرانســه، نروژ،  هلند، یونان، روسیه،  
سوئیس، ایتالیا، دانمارک، اتریش، آلمان و بسیاری 
دیگر از کشورها محصولات تراریخته را کشت و 

تولید نمی کنند.
دکتر سید مهدی سیدی با اشاره به اینکه برخی 
از این کشورها مانند بلژیک که خود تولید کننده 
این محصولات هســتند، تولیــد و مصرف این 
محصول را منع کرده اند؛ توضیح می دهد: حالا ما 
که نه دستگاه سنجش درستی داریم و نه ارزیابی 
کاملی انجام می دهیم، پس از گذشت بیش از 20 
سال از تولید این محصولات اعلام می کنیم که با 

تولید و مصرف آن در کشور مشکلی نداریم.
عضو گروه پژوهش فرهنگســتان علوم پزشکی 
تأکید می کند: تاکنون آزمایشاتی اطمینان بخش 
برای استفاده از این محصولات، انجام نشده است. 
بنابراین نباید با عجله وارد تولید این محصولات 
شــویم. اگر ثابت شود این گیاهان سالم هستند 
تولید شوند، اما باید بدانیم وقتی گیاه تراریخته را 
کشت می کنیم خاک، آب و هوا در معرض آن قرار 

می گیرد و بر روی محیط زیست اثر می گذارند.

  نتیجه تحقیقات  را ارائه کنید 
یک متخصص بیوتکنولوژی پزشکی هم در این 
زمینه به خبرنگار ما می گوید: مطرح کردن این 
مسئله از سوی رئیس سازمان محیط زیست بار 
معنایی متفاوتی نســبت به یک کارشناس دارد. 
مســئله این است که آیا نظر اســتادان دانشگاه 
کــه متخصص و فــوق تخصص در این رشــته 
هستند، می تواند کارشناسی نباشد؟ نظرات این 
دانشمندان مبتنی بر اسناد و مدارک و شواهد و 

مقالات علمی است، اما ایشان چقدر در این مورد 
کار کرده اند؟ از ایشان درخواست می کنیم نتیجه 
تحقیقات و مقالاتی که در این زمینه داشته اند را 

برای توجیه منتقدان و افکار عمومی ارائه کنند.
دکتر علی کرمی اضافه می کنــد: ده ها و صدها 
مقاله، کتاب و کمپین مخالفت بین المللی نشان 
می دهــد کــه ابهاماتی در مصــرف محصولات 
تراریخته برای انسان، دام و محیط زیست وجود 
دارد. علاوه بر آن تردیدی نداریم که کشــورهای 
اروپایــی و غربــی در حوزه فناوری زیســتی و 
تراریخته بسیار از ما جلوتر هستند. پس اگر این 
را قبول داریم، باید بدانیم که بیش از 38 کشور 
اروپایی اجازه کشــت محصولات تراریخته را در 

خاک خودشان نمی دهند.
این فوق تخصص مهندســی ژنتیــک در ادامه 
می گویــد: اگر گفته های آقای کلانتری مبنی بر 
ســلامت این محصولات صحیح است، پس چرا 
این کشــورها اجازه کشت آن را ندارند؟ هر چند 
اجازه واردات را با چند شرط خاص مانند تضمین 
کیفیت و لیبل گذاری دارند. آن ها بر این باورند 
مشتری بر اســاس هزینه و آگاهی، حق انتخاب 
اســتفاده از محصول وجــود دارد اما در ایران به 

مردم حق انتخاب داده نمی شود.

  مردم باید بدانند
کرمی به مســتندی علمی که از پنج روز پیش با 
هدف پرداختن به ابعاد مختلف تراریخته در جهان 
تهیه و در حال پخش شــدن است، اشاره کرده و 
توضیح می دهد: این مستندســاز با دانشــمندان 
برجســته دنیا در مــورد تراریخته ها به گفت وگو 

نشسته و دلایل و نتایج تحقیقات آن ها را به تصویر 
می کشد. مســتندی که 9 قسمت است. از صدا و 
سیما می خواهیم که شبکه مستند و شبکه ملی، 
این برنامه هــا را دوبله کرده و در اختیار مردم قرار 
دهند. مردم باید بدانند که آلرژی، عوارض کبدی، 
ســندروم روده ملتهب و... همه از آسیب های این 
محصولات است. طیف بیماری ها عوض شده و سیر 
بالارونده بیماری های خطرناک مزمن صعودی شده 
است. البته این آفت ها تنها مربوط به تراریخته ها 
نیســت و مواد شیمیایی و ســموم کشاورزی هم 

آسیب های زیادی بر سلامت داشته اند.
وی می گویــد: وقتی می شــنوم کــه می گویند 
حرف های منتقدان کارشناسی نیست، دلم آتش 
می گیرد. کارشناسی که روزی بیش از 15 مقاله و 
کتاب مطالعه می کند، پیگیر آخرین اخبار علمی 

و پزشــکی دنیاســت، حرف غیر علمی می زند؟ 
اسناد علمی، واقعیت های علمی، اسناد، مدارک 

و آزمایشات را انکار می کنید؟

  یکی از علل سرطان، تراریخته ها هستند
این استاد دانشگاه ادامه می دهد: شرکت مونسانتو 
بزرگ ترین شرکت تولید کننده بذر بویژه ذرت و 
آفت کش های تراریخته است. یکی از پژوهشگران 
این شــرکت در آخرین تحقیق خود اعلام کرده 
است: موش هایی که ذرت تراریخته خورده اند در 
مقایســه با موش هایی که تراریخته نخورده اند، 
ســلول های ایمنی شــان دچار اختلال بیشتری 
شده است. این فاجعه است. اگر فردی این مشکل 
یعنی سندروم نقص ایمنی برایش پیش بیاید، در 

معرض تمام تهدیدات و بیماری ها است.
این متخصص بیوتکنولوژی پزشــکی در پایان 
می گوید: بحث های ما کامــلاً علمی، مبتنی بر 
شواهد علمی، آزمایشات، تجربیات صدها دانشمند 
کره زمین است. ما 100درصد نمی توانیم بگوییم 
این محصولات ســرطان زا هستند، اما می توانیم 
بگوییم یکی از علل ســرطان، محصولات غذایی 
تراریخته ها هســتند. ماننــد اصلی که می گوید 
مصرف نمــک، روغن و شــکر باعــث افزایش 
کلسترول است. اما ژنتیک هر فرد متفاوت است 
و ممکن اســت فردی با مصرف آن ها کلسترول 

بالایی نگیرد، اما همه آن را قبول کرده اند.

  نظر کمیته ایمنی زیستی سازمان 
محیط زیست چیست؟

دبیر انجمن زیست فناوری سلامت ایران با ابراز 

تأســف از صحبت های دکتر کلانتری، به عنوان 
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست کشور به 
خبرنگار ما می گوید: ایشــان عنوان کرده اند که 
صحبت های منتقدان تراریخته ها علمی نیست، 
در صورتی که تمام مواردی که در یک ســال و 
نیم گذشــته برای نقد تراریخته ها به آن استناد 
کرده ایم، همه از منابــع غربی، ژورنال ها و نتایج 
تحقیقات 20ســال پیش خــود آمریکایی ها و 

غربی ها بوده است. 
دکتر علی متولی زاده اردکانی می افزاید: به ایشان 
پیشنهاد می کنم حداقل با کمیته ایمنی زیستی 
سازمان محیط زیست که از دیدگاه تخصصی در 
زمان خانم دکتر ابتکار به این مسئله می پرداخت 
ارتباط داشته و نظرات و نتایج تحقیقات آن ها را 

جویا شوند.
این دکترای ژنتیک بیان می کند: همه تحقیقات 
نشان می دهد که هم اکنون در دنیا حرکت بزرگی 
بر ضد تراریخته وجود دارد. تنها ایرانی ها نیستند 
که تمایل اســتفاده از این محصولات را ندارند، 
بلکه بیش از 60 میلیون نفر در سراسر دنیا، ضد 
تراریخته تظاهرات کرده و یا نارضایتی شــان را 

اعلام کرده اند.
وی در ادامه می افزاید: پرســش این است که اگر 
این نقدها علمی نیســت، چرا خود غربی ها هم 
با آن مخالفت می کنند؟ چرا در هر فروشــگاهی 
قسمت هایی به نام غذاهای ارگانیک وجود دارد؟ 
اگر مسئله علمی نیست، چرا مردم غرب به دنبال 

استفاده از محصولات غیرتراریخته هستند؟
دبیر انجمن زیست فناوری سلامت ایران می گوید: 
ما بر این باور هســتیم که حتی خود غربی ها به 
این باور رســیده اند که این محصولات می تواند 
مشکل زا باشد. به همین دلیل است که کشورهای 
زیادی واردات، کشت و مصرف آن را ممنوع اعلام 
کرده اند. حتی کشورهای مهم در منطقه خاورمیانه 
مانند عربستان، ترکیه و رژیم صهیونیستی نیز این 
محصولات را ممنوع کرده اند، اما رئیس ســازمان 
حفاظت محیط زیست کشور ما اعلام می کند با 

این محصولات مشکلی ندارد. 
باید از ایشان پرسید که با توجه به رشته تخصصی 
ایشان که کشاورزی است، آیا از دیدگاه تخصصی 
در رتبه ای قرار دارند که در حوزه زیست فناوری 
و ســلامت هم اظهــار نظر کنند یا بر اســاس 
گزارش هایی که به ایشان اعلام شده، سخنان و 

نظراتی ایراد می کنند؟
متولی زاده در پایــان تأکید می کند: ما منتقدان 
استفاده از این محصولات، حاضر هستیم با ایشان 
جلساتی داشته باشــیم و با مستندات ایشان را 
توجیه کنیم که چرا از نظر علمی جهان به طرف 
مصرف نکردن تراریخته ها و جایگزین کردن آن با 

محصولات ارگانیک است.

واکنش تند کارشناسان به اظهارات رئیس سازمان حفاظت محیط زیست کشور

آقای رئیس! مخالفت با »تراریخته« ها سیاسی نیست
سه شنبه 7 شهریور 1396
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روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

جامعه

آنچه می خوانید :
چنــدی پیش ایرج حریرچــی، قائم مقام 
وزیر بهداشت و حالا نیز عیسی کلانتری 
رئیس سازمان محیط زیست با اظهارات 
جانبدارانــه خود از محصولات تراریخته 
ســعی کردند عرضه این محصــولات را 
بدون ایــراد جلوه دهنــد. در تازه ترین 
اظهارنظرها »کلانتری« مخالفان را متهم 
کرده اســت که نگاه علمی ندارند و تنها 
شعار می دهند. آنچه می خوانید واکنش 
صاحبنظران به اظهارات رئیس سازمان 

محیط زیست است.

شبیه بابک زنجانی و شرکای او در آن زمان ها
ماه ها بل چند سال است ماجراهای سریال مانند بابک زنجانی)مرتضی 

زنجانی( ادامه دارد.
هر از چند گاه دادگاهی برای رسیدگی به جرایم و اختلاس های چند 

هزار میلیارد تومانی و چند میلیون یورویی او تشکیل می شود.
چند سالی اختیار اقتصاد این مملکت دست این جوان بوده، هلدینگ 
کیش داشته، هواپیمایی قشم داشــته، هتل 10 میلیارد تومانی در 
کیش را خریداری کرده، صادرات پوست و پشم داشته، در تاجیکستان 
و مالزی و چند کشور دیگر بانک و شرکت تأسیس کرده است و قرار 
بوده 138 شرکت تحت پوشش تأمین اجتماعی را خریداری کند. برج 
ساز بوده، ساختمان های باعظمتی در تهران بنا کرده است، رستوران 
دریایی داشــته و خلاصه ارز این مملکت در بازار سیاه در دست یک 
جوان زیر دیپلم بوده است.قرار بوده صد درصد سهام مسافربری ریلی 
رجا و چند درصد هتل های هما در ایران و خارج را به او تقدیم کنند، 
ادعا می کنند در نیمه های شب نفت ایران را با نفتکش های زیر پرچم 
کشورهای دیگر به خریداران نفت می فروخته، یک بار که من در مجله 
سرزمین پویا مقاله ای مفصل درباره او نوشتم به وسیله دوستی که در 
کیش داشتم مرا به شام در رستورانش در غرب تهران دعوت کرد که 
نرفتم، شنیده ام به یک هنرپیشه قدیمی 200 میلیون تومان جرینگی 
تقدیم کرده بود. چند روزنامه و مجله را در اختیار داشت. حتی محل 
بزرگی را به یک مؤسســه مطبوعاتی واگذار کرد که به صورت مفتی 

در آنجا بنشینند.
هر شــب تلویزیون حدود هفت هشــت دقیقه اختصاص به پخش 
اخبار خط هوایی او مــی داد. دختران مهماندار را برای خط هوایی و 
 میزبانان آراســته اونیفورم پوش برای میهمانخانه ای استخدام کرده

 بود.
ماه هاســت قوه قضائیه تلاش می کند پول های نفتی به یغما برده را 
برگرداند. رفقایش می روند و می آیند و وعده هایی می دهند که خبری 
نمی شود. وزیر نفت زنگنه می گوید او چیزی پس نداده است، نمی دانم 
چطور مخیله ام چرخید و چرخید و برگشــت به زمان های نه چندان 
دور که گند ماجرای دزدی و چپاول در شــرکت شــیلات آن زمان، 
سال های اواخر دهه 1330 بلند شد و تعفن آن جامعه و کشور را فرا 
گرفــت و ناگهان آقای دکتر علی امینی که در یک حالت فوق العاده 
نخست وزیر شده بود یک روز صبح دستور داد سپهبد علوی مقدم؛ 
رئیس شــهربانی اسبق، سپهبد حاجعلی کیا؛ رئیس سابق اداره دوم 
ارتش، سرلشکر ضرغام؛ وزیر دارایی سابق و وزیر گمرکات و انحصارات 
اسبق و سرانجام سرتیپ نویسی؛ رئیس کل اسبق شیلات را دستگیر 
و در پادگان جمشیدیه در غرب تهران در خوش آب و هواترین نقطه 
تهران بازداشت کنند سپس خانم احسانه یا احسانیه دولو قاجار یکی 
از بســتگان امیر هوشــنگ دولو قاجار را هم به اتهام سوءاستفاده در 
معاملات شیلات ایران بازداشت کنند و تحویل زندان زنان می دهند. 
این زن چاق بســیار بی ادب و از خودراضی وقتــی پایش به دادگاه 
رســید به سخنان رئیس دادگاه پوزخند می زد و ادایش را درمی آورد 
و از همان روز اول گفت: من ســکوت می کنم، به کوری چشمتان و 
هیچ حرفی نمی زنم. تو که هیچ وزیر دادگســتری تو هم هیچ غلطی 
نمی تواند بکند. هنوز مرا نشناخته اید. می دانید من کی هستم، این امیر 
هوشــنگ دولو قاجار فرزند محمد ولی خان آصف الدوله که مادرش 
منیراعظم دختر کاران میرزا نایب السلطنه و خاله اعلی حضرت احمد 
شــاه فقید است،پسرعمه مادر من است. در حقیقت من دختر دایی 
مادرش هســتم. کور خواندید. من حرف بزن نیستم. اگر حرف بزنم 
چیزهایی می گویم که جناب آقای رئیس محترم دادگاه جناب آقای 

فلاح رستگار عقل از کله ات می پرد.
پرونده خیلی ها دست من است. ولی من اجازه ندارم حرف بزنم، ادب 
می کنم، نزاکت به خرج می دهم و اسرار هویدا نمی کنم. وی در تمام 
مدت برگزاری جلســات دادگاه ســاکت ماند و پس از چندین هفته 
محاکمه و چندین ماه انتظار بــرای تجدیدنظر فقط او را 4 میلیون 
تومان جریمه کردند و جالب اینکه تخلفش را این عنوان کردند که در 
شب ژانویه از محل عایدات شرکت ملی شیلات ایران 16 هزار تومان 
خرج شب نشینی کرده اما حسابداران شیلات این 16 هزار تومان را به 
عنوان مخارج برگزاری شب میلاد امیرالمؤمنین علی علیه السلام ثبت 
کرده و پول مشــروبات را وجوهی که صرف خرید دوغ آبعلی و انواع 

کوکا و شربت و تخم شربتی شده، قلمداد نموده اند.
خانم احســانیه دولو قاجار پس از دو سه ســال دوباره کار خود را با 
همکاری امیر هوشنگ دولو قاجار که مستخدم مخصوص شاهنشاه 

بود و امور خصوصی او را اداره می کرد، ادامه داد.
در دوران قوام الســلطنه شــاهزادگان قاجار مورد تحبیب نخســت 
 وزیر قوام در ســال های 1326- 1324 قرار گرفتند. حتی شــاهزاده 
رکن الدین میرزا قاجار یکی از پسران محمدحسن میرزا قاجار موفق 
شد مبلغ 700 هزار تومان از خزانه دولت دریافت کند که مثلاً بهای 
قصر ســلطنت آباد بود که می گفت آن قصر جزو املاک اختصاصی 
پدرش محمدحسن میرزا ولیعهد بوده است. پای شاهزادگان قاجاری 
کم کم به دربار باز شــد؛ زیرا دو تن از خانم های اخیر رضاشاه، یعنی 
ملکه توران و ملکه عصمت الملوک دولتشاهی قاجاری زاده و دختر 
عیسی خان مجدالسلطنه پسر مهدیقلی خان مجدالدوله و دختر مجلل 
الدوله دولتشــاهی بودند و با فرزندان محمدحســن میرزا و دختران 

احمدشاه نسبت خانوادگی داشتند.
از دوران پس از 28 مرداد که حســین عــلاء از دیپلمات های عصر 
قاجار پسر محمدعلی خان علاءالسلطنه دوباره وزیر دربار شد و پس 
از برکناری سپهبد زاهدی در فروردین 1334 شاه او را که رجلی آرام 
و سر به زیر و مطیع بود به مقام نخست وزیری گماشت پای کسانی 

مانند امیرهوشنگ دولو به دربار ایران باز شد.
او تریاک کش قهاری بود. در دورانی که قاچاقچیان خرده پا را تحویل 
دادگاه نظامی داده و اعدام می کردند دولو از مزارع خشخاش خود تریاک 
اصفهان 50 کیلو 50 کیلو به تهران می آورد و می کشید، و محفل منقلی 
داشت. در سوئیس تریاک همراه خود داشت و برای دوستی مقادیری 
فرستاد، خواستند دستگیرش کنند. در آخرین لحظه سوار هواپیمای 
اختصاصی شاه شد و شاه او را به ایران برگرداند ولی دادگستری سوئیس 
رهایش نکرد. ماه ها پرونده وی در دادگســتری سوئیس تحت بررسی 
بود. 10 بار برای او احضاریه فرســتادند. نرفت و عذرش بیماری شدید 
بود تا سرانجام با پرداخت رشوه کلانی به پلیس و استخدام ده ها وکیل 
مدافع و دعوت مقام های دادگستری و شهربانی سوئیس به ایران پرونده 
مختومه شد. تا روزی که رژیم پهلوی سقوط کرد، شیلات ایران ملک 
طلــق خانواده دولو قاجار و همان خانم احســانیه بود و حتی گزارش 
فرستادگان هویدا نخست وزیر و بازرس شاهنشاهی نیز مثمر ثمر نشد و 

فقط انقلاب دست خانواده دولو را از شیلات کوتاه کرد. 
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گروه جامعه - محمود مصدق: نحوه اجرای مصوبه همسان 
سازی حقوق و مزایای بازنشستگان لشکری و کشوری با سایر 
کارمندان شــاغل، محل اختلاف دولت با بازنشسته ها شده 

است.
در حالی که دولت بر اجرای پلکانی طرح همســان ســازی 
طی پنج ســال تأکید دارد و در این راستا نیز حداقل حقوق 
بازنشستگان لشکری و کشــوری در طول سه سال اخیر از 
450 هــزار تومان به یک میلیون و 150 هزار تومان افزایش 
یافته اما بازنشستگان بر اجرای کامل و یکباره طرح و مصوبه 

یاد شده اصرار دارند.

  »نوبخت«، قول داده بود
اسفندیاری، یکی از بازنشستگان کشوری در همین خصوص 
به قدس می گوید: با وجود اینکه طی دو سال اخیر صحبت 
از اجرای طرح همسان سازی می شود اما در عمل در احکام 
حقوقی صادره برای بازنشستگان در سال های96-95 تغییر 

محسوسی صورت نگرفته است.

 وی با اشــاره به اینکه آقای نوبخت معاون ریاست جمهوری 
و رئیس سازمان برنامه و بودجه به بازنشسته ها قول داده بود 
ظرف دو سال همسان سازی حقوق را پیاده کند، می افزاید: 
اما به ناگهان تصمیم گرفتند آن را طی پنج سال اجرایی کنند 
که با توجه به کهولت سن بازنشستگان خیلی از آن ها تا آن 
موقع زنده نمی مانند که حقوقی به اندازه شــاغلان دریافت 

کنند و بتوانند کمی راحت تر روزگار سپری کنند.
 وی می افزاید:چگونه می توان با دریافت یک میلیون و150 هزار
 تومان زندگی کرد؟ مسئولان فقط وعده می دهند اما عمل 
نمی کنند؛ بنابر این امید چندانی نیست که دولت بتواند حتی 
به صورت پلکانی حقوق بازنشســتگان را با شاغلان همطراز 
کند. محمد عسلی، بازنشسته سازمان بهزیستی نیز با اشاره 
به اینکه حقوق بازنشستگی اش صرف پرداخت اجاره خانه اش 
می شــود، می گوید: برای تأمین دیگر مخارج زندگیم باید با 
داشتن 72 سال ســن بروم دستفروشی و مسافرکشی کنم 
تا بتوانم ســر پیری شأن و آبرویم را حفظ کنم. با این وجود 

چگونه می توان از عدالت اجتماعی دم زد.

  افزایش ها طبق برنامه نبوده است
دکتر علیرضا عــارف نیا، مدیر کل حقوقــی و قراردادهای 
حوزه معاونت اقتصادی و ســرمایه گذاری سازمان صندوق 
بازنشستگی کشوری هم در این باره به قدس می گوید: طی 
چند سال اخیر افزایش حقوق بازنشستگان را داشتیم ولی این 
افزایش ها بر اساس برنامه پیش نرفته است، چون دولت منابع 

مالی آن را تأمین نکرده است. 
وی با بیان اینکه تصویب قانون همسان سازی حقوق به دولت 
اصلاحات بر می گردد، می افزاید: اما این دولت به دلیل تأمین 
نشدن منابع مالی و اعتبارات کافی آن را اجرا نکرد و اجرایش 
به دولت بعد موکول شــد. این گونه دولت آبادگران در سال 
دوم فعالیتش تصمیم به اجرای آن گرفت. در واقع ســازمان 
صندوق بازنشستگی از منابع داخلی خودش آن را اجرا کرد 
در صورتی که طبق قانون دولت مکلف اســت تا منابع مالی 
همســان ســازی را تأمین کند، اما چون منابع مالی لازم را 
نداشت، چنین نکرد. عارف نیا می گوید: اجرای این طرح بار 
مالی بسیار زیادی را نیاز دارد. در واقع برای این طرح حدود 

310 هزار میلیارد تومان بودجه نیاز است.
وی با اشاره به اینکه نمی داند دولت تا کنون چه مقدار بودجه 
برای طرح همسان سازی حقوق ها تخصیص داده است، تصریح 
می کند: دولت دوازدهم نیز مثل دولت های قبل با محدودیت 
منابع مالی مواجه اســت؛ یعنی رقمی که دولت برای تحقق 

بودجه اش برای ســال 96 پیش بینی کرده 309 هزار میلیارد 
تومان اســت که یک سوم آن برای پرداخت یارانه ها و حقوق 
کارمندان اختصاص می یابد و بقیه آن برای پروژه های عمرانی 
و پیمانکاران تخصیص خواهد یافــت. عارف نیا صندوق ها و 
منابع مالی آن ها را یکــی از هفت چالش اصلی اقتصاد ایران     
می خواند و در پاســخ به این پرســش که آیا دولت می تواند 
طی پنج ســال و آن هم به صورت پلکانــی این طرح را اجرا 
کند؟ می گوید: دولت باید دیونش را به صندوق پرداخت کند 
و صندوق هم سرمایه گذاری خوبی داشته باشد تا درآمد زایی 
صورت گیرد، در آن صورت می توانیم امیدوار باشیم که دولت 
بتواند این طرح را پیاده کند اما اکنون و در شرایط فعلی انجام 

آن اگر غیر ممکن نباشد، کار بسیار سختی است. 

با یک میلیون و 150 هزارتومان می شود زندگی کرد؟

دولت برای همسان سازی حقوق بازنشستگان پول ندارد

 در همایش روحانیون حج تمتع در مکه عنوان شد رئیس مرکز آمار وزارت کار:  معاون وزیر اقتصاد: عضو هیئت مدیره جامعه اپتومتری ایران:

 گوش شنوایی در وزارت بهداشت 
نیست

وضعیت بیکاری در نقطه بحرانی  داروخانه بنگاه اقتصادی است
قرار دارد

انتقاد سرپرست حجاج ایرانی از 
ادامه تبلیغات منفی علیه حج

فارس: عضــو هیئت مدیره جامعــه اپتومتری ایــران، گفت: 
دانش آموختگان رشته اپتومتری با حدود نیم قرن فعالیت حرفه ای 
مدام با اســترس کاهش شــرح وظایف اولیه و تغییر برنامه های 
آموزشــی مواجه اند.طیبه دوابــی ادامه داد: مســئولان وزارت 
بهداشــت در افق ترسیم شده رهبر معظم انقلاب چه جایگاهی 
برای اپتومتریست ها در نظرگرفته اند آیا می خواهند این جوانان 
فرهیخته و با استعداد مانند اپتومتریست های دنیا که به عنوان 
مراقبان اولیه بینایی شناخته شده اند، سرآمد اپتومتریست های 
منطقه باشــند یا از آموزش های موجود دانشکده های اپتومتری 
هند، پاکستان و عربستان عقب تر قرار گیرند.وی گفت: در حالی 
که دنیا به سمت کاهش هزینه های سلامت و ایجاد نظام ارجاع 
و تعریف سطح بندی خدمات جهت دسترسی راحت تر و ارزان تر 
حرکت می کند، متأســفانه ما شاهد اقداماتی بر خلاف این رویه 
هستیم و در حالی که اپتومتری رشته مستقلی است، تغییرات 
در کوریکولوم این رشــته با نظرات مســئولان رشته دیگری در 
حال انجام است و گوش شنوایی در وزارت بهداشت برای شنیدن 
درخواست های به حق دانش آموختگان اپتومتریست وجود ندارد.

 فانا: معاون وزیــر امور اقتصادی و دارایی با دفاع از مصوبه 
شورای رقابت در برطرف شدن انحصار تأسیس داروخانه ها، 
از داروسازان خواســت به رأی صادره تمکین کنند و گرنه 
کل آییــن نامه در هیئت مقررات زدایی مورد بازنگری قرار 
می گیرد. حسین میرشجاعیان  با اشاره به اظهارات رئیس 
کل پیشین سازمان نظام پزشکی که گفته است »داروخانه 
بنگاه اقتصادی نیست و شاکله داروسازی و داروخانه نباید بر 
مبنای بنگاه تجاری متداول باشد« اظهار داشت: داروخانه ها 
بنگاه اقتصادی هســتند که بر اساس هر منطق اقتصادی 
اداره می شــوند؛ اگر زیان ده باشند کسی که داروخانه دارد 

به حیات داروخانه ادامه نمی دهد.
وی هشدار داد: اگر دوستان به این موضوع تن ندهند، ما بر 
اساس تکلیف قانونی می توانیم این آیین نامه را که مصوب 
وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی است، در هیئت 
مقررات زدایی بررســی و ابطال کنیم. و آنگاه ممکن است 
بسیاری از موارد دیگر را همین جا برطرف کنیم و بنابراین 
بهتر است به رویه ضد رقابتی شورای رقابت احترام بگذاریم.

مهر: رئیس مرکز آمار و اطلاعات راهبردی وزارت کار گفت: 
وضعیت بیکاری در نقطه بحرانی قرار دارد. 

ســید نعمت الله میرفلاح نصیری افزود: بر اساس آنچه که 
کارشناسان ســازمان جهانی کار )ILO( اعلام می کنند در 
صورتی که نرخ بیکاری در گروه ســنی جوانان در کشوری 
بیش از دو برابر نرخ بیکاری کل باشد می توان گفت وضعیت 

بیکاری در آن کشور در نقطه بحرانی قرار دارد.
وی تعریف جمعیت جوان در کشــور را به اســتناد مراجع 
ذی صلاح )سازمان سابق ملی جوانان( 15 تا 29 سال عنوان 
کرد و گفت: نرخ بیکاری کشــور در این گروه سنی تا پایان 
سال 95 در حالی معادل 25/9 درصد است که نرخ بیکاری 
کل جمعیت در سن کار کشور در دوازده ماه منتهی به 95 به 
میزان 12/4 درصد اعلام شد. وی گفت: از جمعیت 3 میلیون 
و 203 هزار و 398 نفر بیکار منتهی به اسفند 95 حدود یک 
میلیون تا یک میلیــون و 50 هزار نفر در جمعیت بیکاری 
بلندمدت قراردارند؛ این میزان طی حدود 11 سال گذشته 
بین 37 تا 38 درصد از جمعیت بیکار تقریباً ثابت بوده است.

ایرنا : سرپرست حجاج ایرانی در جمع روحانیون حج امسال، 
از تبلیغات منفی علیه حج در کانال های مرتبط با ضد انقلاب 

به شدت انتقاد کرد.
حجت الاسلام والمسلمین سید علی قاضی عسکر تصریح 
کرد: برخی با یک سلسله ذهنیات غلط و حرکت هایی که از 
بیرون کشور رقم می خورد، هرچند روز یک بار مطلبی را در 
فضای مجازی منتشر می کنند که مربوط به گذشته است و 

تلاش دارند مردم را نگران کنند.
وی با اشاره به اینکه سرنخ های خارج از کشور این حرکت ها 
شناسایی شده اســت، افزود: برخی کانال ها که با سلطنت 
طلب ها در ارتباط هســتند این تبلیغات مســموم را انجام 
می دهند، چند روز قبل شــایعه اهانت به بانوان ایرانی را در 
فرودگاه )جده( مطرح کردند که دروغ محض بود و قبل از آن 
هم خبرفوت سی زائر را با شیوه خاص برای ایجاد اضطراب 
در میان مردم پخش کردند، البته طبیعی است وقتی نزدیک 
به 3 میلیون زائر که کهنسال نیز در میانشان است در یک 

جا جمع شوند فوتی هم دارد. 

*خسرو معتضد
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